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Dames en Heren,

Uw commissie heeft het voorliggende wets-
ontwerp besproken tijdens haar vergadering van 
woensdag 21 september 2022.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING

De heer Vincent Van Peteghem, vice-eersteminister 
en minister van Financiën, belast met de Coördinatie 
van de fraudebestrijding en de Nationale Loterij, stelt 
het voorliggende wetsontwerp met betrekking tot diverse 
bepalingen inzake btw voor.

In het Btw-Wetboek worden een aantal begrippen 
gedefinieerd. Het merendeel van de definities zijn op-
genomen in artikel 1 van dit wetboek. Dit wetsontwerp 
heeft onder andere tot doel dit artikel te verfijnen, zonder 
inhoudelijk iets te wijzigen.

Om elke twijfel omtrent de draagwijdte van de defi-
nities in het Btw-Wetboek uit te sluiten, wordt voortaan 
ook verwezen naar de in uitvoering van het Wetboek 
genomen besluiten. Via dit ontwerp worden de defini-
ties van maakloonwerk en telecommunicatiediensten 
overgeheveld naar artikel 1 van het Wetboek om aldus 
de geldende definities samen te brengen in één artikel.

Het wetsontwerp strekt er bovendien toe een betere 
omzetting te verzekeren van de btw-richtlijn door de 
begrippen “economische activiteit” en het “zelfstandig” 
uitoefenen ervan in het Btw-Wetboek op te nemen.

Het ontwerp uniformiseert de verwijzingen naar di-
verse verordeningen en richtlijnen in het Btw-Wetboek.

De belasting over de toegevoegde waarde vindt haar 
oorsprong in regels die voornamelijk zijn vastgelegd 
in btw-richtlijnen uitgevaardigd door de Raad van de 
Europese Unie en waarvan het Wetboek de omzetting 
in Belgisch recht vormt. Die richtlijnen verwijzen op hun 
beurt soms door naar andere Europese regelgeving, 
waarnaar derhalve ook in het Btw-Wetboek moet wor-
den verwezen.

De wijze waarop er in het Wetboek wordt verwezen 
naar richtlijnen en verordeningen is tot nu toe evenwel 
niet gelijklopend. Dit ontwerp brengt hier verandering in.

Het ontwerp bevat eveneens twee technische aanpas-
singen inzake afstandsverkopen. Deze twee wijzigingen 
dragen bij tot een betere omzetting van de btw-richtlijn.

mesDames, messieurs,

Votre commission a examiné ce projet de loi au cours 
de sa réunion du mercredi 21 septembre 2022.

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF

M. Vincent Van Peteghem, vice-premier ministre et 
ministre des Finances, chargé de la Coordination de 
la lutte contre la fraude et de la Loterie nationale, pré-
sente le projet de loi portant des dispositions diverses 
en matière de TVA.

Le Code de la TVA définit un certain nombre de notions. 
La plupart des définitions sont reprises à l’article 1er dudit 
code. L’un des objectifs de ce projet de loi est d’affiner 
cet article, sans rien changer sur le fond.

Afin d’écarter tout doute concernant la portée des 
définitions du Code de la TVA, il est dorénavant éga-
lement renvoyé aux arrêtés pris en exécution du code. 
Avec ce projet, les définitions du travail à façon et des 
services de télécommunication sont transférées vers 
l’article 1er du Code, ce qui permet de rassembler les 
définitions applicables dans un seul article.

Le projet de loi vise en outre à assurer une meilleure 
transposition de la directive TVA en incluant les notions 
d’“activité économique” et d’exercice “d’une façon indé-
pendante” de cette activité dans le Code de la TVA.

Le projet uniformise les références aux divers règle-
ments et directives dans le Code de la TVA.

La taxe sur la valeur ajoutée trouve son origine dans 
des règles qui sont principalement énoncées dans des 
directives TVA établies par le Conseil de l’Union euro-
péenne et dont le code constitue la transposition en droit 
belge. Ces directives, à leur tour, font parfois référence 
à une autre réglementation européenne, qui doit donc 
également être mentionnée dans le Code de la TVA.

Cependant, jusqu’à présent, la manière dont les 
directives et règlements sont désignés dans le Code 
n’est pas uniforme. Le projet à l’examen y remédie.

Le projet comprend également deux adaptations 
techniques en matière de ventes à distance. Ces deux 
modifications concourent à une meilleure transposition 
de la directive TVA.
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Met betrekking tot de vrijstellingen in het kader van 
diplomatieke en consulaire betrekkingen en voor inter-
nationale instellingen vergroot dit ontwerp de juridische 
robuustheid van de delegatie aan de Koning.

Het bepaalt dat de Koning deze delegatie uitoefent 
door middel van een in Ministerraad overlegd besluit, 
dat moet worden bekrachtigd overeenkomstig de reeds 
bestaande procedure opgenomen in artikel 37 van 
het Wetboek voor de bekrachtiging van de koninklijke 
besluiten tot vastlegging van de tarieven en de indeling 
van goederen en diensten bij die tarieven.

De Raad van State oordeelde echter in haar advies dat 
die bestaande regel in het Btw-Wetboek strijdig is met 
het fiscaal legaliteitsbeginsel gelet op het behoud van de 
gevolgen van koninklijke besluiten inzake tarieven voor 
een periode van twaalf maanden, ook als deze daarna 
niet bekrachtigd worden door de regering.

Daarom wijzigt dit wetsontwerp het Btw-Wetboek 
eveneens zodanig dat koninklijke besluiten inzake btw 
die bij wet moeten worden bekrachtigd voortaan zullen 
geacht worden nooit uitwerking gehad te hebben als ze 
niet werden bekrachtigd zijn binnen de twaalf maanden 
na de datum van hun bekendmaking in het Belgisch 
Staatsblad. De verwoording sluit daarmee voortaan ook 
aan bij de verwoording van gelijkaardige bepalingen in 
andere wetboeken.

Rekening houdend met het feit dat dergelijke ko-
ninklijke besluiten in de huidige praktijk systematisch 
worden bekrachtigd binnen de daartoe vastgestelde 
termijn, heeft deze wijziging hoe dan ook alleen een 
louter theoretisch-juridische draagwijdte.

Daarnaast bevat het ontwerp ook technische aan-
passingen aan de vrijstelling van toepassing op de 
zelfstandige groepering van personen die hun oorsprong 
vinden in twee arresten van het Hof van Justitie van de 
Europese Unie.

Heel Europa wordt geconfronteerd met sterk stijgende 
energieprijzen, die een dermate hoog niveau berei-
ken dat ze de koopkracht van onze gezinnen aantast. 
Daarom heeft de federale regering reeds verschillende 
energieakkoorden gesloten. Tijdens de Ministerraad 
van 18 maart 2022 werd beslist om via een aantal tij-
delijke btw-verlagingen gezinnen vanaf 1 april 2022 te 
helpen hun nieuwe woning energiezuiniger te maken 
en een boost te geven aan de aankoop en installatie 
van zonnepanelen, warmtepompen en zonneboilers.

Het ontwerp bevat drie wijzigingen met betrekking tot 
deze tijdelijke btw-verlagingen.

En ce qui concerne les exemptions dans le cadre 
des relations diplomatiques et consulaires et pour les 
organisations internationales, le projet renforce la solidité 
juridique de la délégation au Roi.

Il prévoit que le Roi exerce cette délégation par le 
biais d’un arrêté délibéré en Conseil des ministres, qui 
devra être confirmé selon la procédure déjà prévue à 
l’article 37 pour la confirmation des arrêtés royaux du 
Code fixant les taux et déterminant la répartition des 
biens et services selon ces taux.

Dans son avis, le Conseil d’État a toutefois estimé que 
cette règle qui figure dans le Code de la TVA contrevient 
au principe de légalité en matière fiscale compte tenu 
du maintien, pendant douze mois, des effets de tels 
arrêtés royaux en matière de taux, même à défaut de 
confirmation dans le chef du gouvernement par la suite.

Voilà pourquoi le projet de loi modifie également le 
Code de la TVA dans la mesure où les arrêtés royaux 
en matière de TVA qui doivent être confirmés par la loi 
seront désormais censés ne jamais avoir produit leurs 
effets s’ils n’ont pas été confirmés dans les douze mois 
après la date de leur publication au Moniteur belge. Le 
libellé est donc désormais conforme à celui de disposi-
tions similaires figurant dans d’autres codes.

Compte tenu du fait que, dans la pratique actuelle, 
de tels arrêtés royaux sont systématiquement confirmés 
dans les délais, cette modification n’a en réalité qu’une 
portée purement théorique sur le plan juridique.

Par ailleurs, le projet contient également des adap-
tations techniques relatives à l’exemption applicable 
dans le chef d’un groupement autonome de personnes 
qui trouvent leur origine dans deux arrêts de la Cour de 
justice de l’Union européenne.

Toute l’Europe doit faire face à une forte augmentation 
des prix de l’énergie, qui atteignent des niveaux si élevés 
qu’ils érodent le pouvoir d’achat de nos ménages. C’est 
pourquoi le gouvernement fédéral a déjà conclu plusieurs 
accords énergétiques. Lors du Conseil des ministres 
du 18 mars 2022, il a été décidé d’aider les ménages à 
rendre leur nouveau logement plus économe en énergie 
et de stimuler l’achat et l’installation de panneaux solaires, 
de pompes à chaleur et de chauffe-eaux solaires via un 
certain nombre de réductions temporaires de la TVA à 
partir du 1er avril 2022.

Le projet comprend trois modifications liées à ces 
réductions temporaires de la TVA.
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Het betreft onder meer twee preciseringen ten gunste 
van de betrokken belastingplichtigen die het materiële 
toepassingsgebied van het verlaagd tarief verduidelijken.

Zo zou een bijzonder strikte lezing van het koninklijk 
besluit nr. 20 kunnen doen uitschijnen dat handelingen 
met betrekking tot de levering met plaatsing van zon-
neboilers aangesloten op fotovoltaïsche zonnepanelen 
niet door deze maatregel zouden worden bedoeld. Dit is 
nooit de bedoeling van de regering geweest, zowel de 
installatie en levering van zonneboilers aangesloten op 
fotovoltaïsche panelen als op thermische zonnepanelen 
kan van het verlaagde btw-tarief genieten.

Bovendien wordt in de huidige bepaling uitdrukkelijk 
verwezen naar werk in onroerende staat. Deze termi-
nologie is echter te restrictief in vergelijking met het 
materiële toepassingsgebied van het verlaagd tarief 
voor dezelfde handelingen wanneer deze worden ver-
richt ten behoeve van een woning die meer dan tien jaar 
oud is. Om elke twijfel uit te sluiten dat het materieel 
toepassingsgebied wel degelijk identiek is, wordt via dit 
ontwerp verduidelijkt dat het verlaagde tarief eveneens 
van toepassing is, ook als het niet gaat om een werk in 
onroerende staat, op de handeling die bestaat in zowel 
de levering als de aanhechting aan of de plaatsing in de 
onmiddellijke nabijheid van een gebouw van fotovolta-
ische zonnepanelen, thermische zonnepanelen, boilers 
en warmtepompen, als onderdeel van een elektrische, 
sanitaire of centrale verwarmingsinstallatie.

Het voorliggende wetsontwerp bevestigt tevens het 
voorwaardelijk ontslag van aansprakelijkheid van de 
dienstverrichter voor de betaling van de belasting en de 
bijhorigheden wanneer de daartoe vereiste vermelding 
op de factuur werd aangebracht.

Dit wetsontwerp bepaalt dat deze drie wijzigingen 
uitwerking hebben met ingang van 1 april 2022, dat is 
het begin van de inwerkingtreding van deze tarifaire 
gunstmaatregel. Deze terugwerkende kracht garandeert 
een continuïteit in de toepassing van de betrokken regels 
in het voordeel van de begunstigden.

Momenteel bevat de bijlage bij het koninklijk be-
sluit nr. 20 inzake btw-tarieven twee aparte rubrieken 
met betrekking tot het verlaagde btw-tarief voor privéwo-
ningen. Eén rubriek heeft betrekking op woningen ouder 
dan 10 jaar en de andere op woningen ouder dan 15 jaar.

Ingevolge de nieuwe tekst van bijlage III bij de btw-
richtlijn inzake verlaagde btw-tarieven is dit onderscheid 
zonder voorwerp geworden en is de rubriek inzake 
woningen ouder dan 15 jaar dus overbodig geworden. 
Deze rubriek was enkel relevant voor de uitsluiting 
van de toepassing van het verlaagd btw-tarief op het 

Il s’agit, entre autres, de deux précisions favorables 
aux assujettis concernés et clarifiant le champ d’appli-
cation matériel du taux réduit.

Ainsi, une lecture stricte de l’arrêté royal n° 20 pour-
rait laisser croire que les opérations ayant pour objet 
la livraison avec installation de chauffe-eaux solaires 
alimentés par des panneaux solaires photovoltaïques 
ne seraient pas visées par cette mesure. Ceci n’a jamais 
été l’intention du gouvernement. Tant l’installation et la 
livraison de chauffe-eaux solaires alimentés par des 
panneaux photovoltaïques que par des panneaux solaires 
thermiques peuvent bénéficier du taux de TVA réduit.

En outre, l’actuelle disposition vise expressément les 
travaux immobiliers. Néanmoins, cette terminologie est 
trop restrictive en comparaison avec le champ d’applica-
tion matériel du taux réduit pour les mêmes opérations 
lorsqu’elles sont effectuées en faveur d’un immeuble 
d’habitation de plus de dix ans. Afin d’exclure tout doute 
quant au fait que le champ d’application matériel est en 
effet identique, le projet précise qu’est également visée 
par le taux réduit, dans la mesure où elle ne constitue 
pas un travail immobilier, l’opération comportant à la fois 
la fourniture et la fixation à ou l’installation à proximité 
immédiate d’un bâtiment de panneaux solaires photovol-
taïques, panneaux solaires thermiques, chauffe-eaux et 
pompes à chaleur, en tant qu’éléments constitutifs d’une 
installation électrique, sanitaire ou de chauffage central.

Le projet de loi à l’examen confirme, en outre, la 
décharge conditionnelle de responsabilité du presta-
taire pour le paiement de la taxe et de ses accessoires 
lorsque la mention requise à cet effet a été apportée 
sur la facture.

Le projet prévoit que ces trois modifications produisent 
leurs effets au 1er avril 2022, soit dès le début de l’entrée 
en vigueur de cette mesure tarifaire favorable. Cette 
rétroactivité assure une continuité dans l’application 
des règles au profit des bénéficiaires.

Actuellement, l’annexe à l’arrêté royal n° 20 en matière 
de taux de TVA contient deux rubriques distinctes relatives 
au taux de TVA réduit pour les logements privés. Une 
rubrique concerne les logements de plus de dix ans et 
l’autre les logements de plus de quinze ans.

En raison du nouveau texte de l’annexe III de la direc-
tive TVA sur les taux de TVA réduits, cette distinction 
est devenue sans objet et, par conséquent, la rubrique 
relative aux logements de plus de quinze ans est deve-
nue superflue. Cette rubrique n’était pertinente que pour 
l’exclusion de l’application du taux de TVA réduit à la 
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gedeelte van de prijs met betrekking tot de levering van 
verwarmingsketels in appartementsgebouwen, alsook 
op de levering van de bestanddelen of een gedeelte 
van de bestanddelen van liftinstallaties. Die uitsluitingen 
worden via dit wetsontwerp opgeheven. Voortaan geldt 
voor deze handelingen ook het ouderdomscriterium 
van 10 jaar in plaats van 15 jaar om van het verlaagde 
btw-tarief te kunnen genieten.

Bijgevolg zullen alle renovatiewerkzaamheden aan 
privéwoningen van meer dan 10 jaar oud, onder bepaalde 
voorwaarden, op een eenvormige manier in aanmerking 
komen voor het verlaagde tarief van 6 % op grond van 
één en dezelfde rubriek.

Tot slot wordt via dit ontwerp bekrachtiging gevraagd 
van een aantal koninklijk besluiten inzake verlaagde 
btw-tarieven, zoals voor mondmaskers en hydroalcoho-
lische gels, de verlaging van het tarief voor de levering 
van elektriciteit, van aardgas en van warmte via warm-
tenetten in het kader van residentiële contracten en de 
verlenging van het verlaagde btw-tarief voor de afbraak 
en heropbouw van gebouwen op het hele Belgische 
grondgebied.

Dit wetsontwerp geeft dus gevolg aan de verplichting 
om bij de Kamer van volksvertegenwoordigers een ont-
werp van wet in te dienen tot bekrachtiging van besluiten 
genomen inzake btw-tarieven.

II. — ALGEMENE BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Peter De Roover (N-VA) stipt vooreerst aan dat 
hij een vraag heeft met betrekking tot artikel 16 van het 
voorliggende wetsontwerp. De spreker stelt vast dat de 
wijzigingen in artikel 14 en 15 retroactief worden doorge-
voerd. In de memorie van toelichting (DOC 55 2833/001, 
blz. 13) wordt vermeld dat in de terugwerkende kracht 
wordt voorzien “om de continuïteit van de correcte om-
zetting van de Btw-Richtlijn 2006/112/EG te waarborgen, 
met dien verstande dat deze bepalingen in de praktijk 
inderdaad als zodanig zijn toegepast”. Door wie zijn die 
bepalingen als zodanig toegepast: door de administratie 
of door de btw-plichtigen?

De spreker merkt hierbij op dat voor de Raad van 
State de retroactiviteit aanvaardbaar is in zoverre er 
niet wordt tussengekomen in lopende betwistingen en 
hangende rechtsgeschillen (DOC 55 2833/001, blz. 50). 
De verwoording in de memorie van toelichting geeft 
bijgevolg nog aanleiding tot misverstanden.

partie du prix portant sur la fourniture de chaudières 
dans des immeubles à appartements, ainsi que sur la 
fourniture de tout ou partie des éléments constitutifs 
de systèmes d’ascenseurs. Ces exclusions sont sup-
primées par le projet de loi à l’examen. Désormais, ces 
opérations seront également soumises au critère d’âge 
de dix ans au lieu de quinze ans pour pouvoir bénéficier 
du taux de TVA réduit.

Par conséquent, sous certaines conditions, tous les 
travaux de rénovation de logements privés de plus de 
dix ans bénéficieront uniformément du taux réduit de 6 % 
au titre d’une seule et même rubrique.

Enfin, le projet à l’examen vise à faire confirmer un 
certain nombre d’arrêtés royaux en matière de taux de 
TVA réduits, comme pour les masques buccaux et les 
gels hydroalcooliques, la diminution du taux pour la 
livraison d’électricité, de gaz naturel et de chaleur via 
des réseaux de chaleur dans le cadre de contrats rési-
dentiels et la prolongation du taux de TVA réduit pour 
la démolition et la reconstruction de bâtiments sur tout 
le territoire de la Belgique.

Ce projet obéit ainsi à l’obligation de déposer à la 
Chambre des représentants un projet de loi portant 
confirmation des arrêtés pris en matière de taux de TVA.

II. — DISCUSSION GÉNÉRALE

A. Questions et observations des membres

M. Peter De Roover (N-VA) souligne premièrement 
qu’il a une question concernant l’article 16 du projet 
de loi à l’examen. L’intervenant constate que les modi-
fications apportées dans les articles 14 et 15 le sont 
avec effet rétroactif. Il est mentionné dans l’exposé des 
motifs (DOC 55 2833/001, p. 13) que l’effet rétroactif 
est prévu “afin de garantir une continuité de la correcte 
transposition des dispositions de la directive 2006/112/
CE, étant entendu que ces dispositions ont bel et bien 
été appliquées comme telles dans la pratique”. Qui a 
appliqué ces dispositions comme telles: l’administration 
ou les assujettis à la TVA?

L’intervenant fait observer à cet égard que le Conseil 
d’État estime que la rétroactivité est acceptable pour 
autant que l’on n’intervienne pas dans des contestations 
en cours et dans des litiges pendants (DOC 55 2833/001, 
p. 50). La tournure utilisée dans l’exposé général donne 
dès lors encore lieu à des malentendus.
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Met betrekking tot de bepaling onder 3° van artikel 27, 
met name de bekrachtiging van het koninklijk besluit 
van 23 maart 2022, stipt de spreker aan dat er weinig 
experten zijn die deze tijdelijke btw-verlaging op aard-
gas en elektriciteit een goede maatregel vinden. De 
doelstelling is lovenswaardig, met name het verhogen 
van de koopkracht van de burgers, maar de techniek is 
uiterst betwistbaar.

Zijn fractie heeft een ander voorstel (DOC 55 2450/001 
en 002) ingediend dat via een wijziging van het Wetboek 
van de inkomstenbelastingen 1992, een belastingver-
mindering invoert teneinde op die wijze een adequaat 
antwoord te bieden op de sterk gestegen energiekosten 
van de gezinnen. Dit voorstel heeft het voordeel om de 
energiezuinigheid van de gezinnen te ondersteunen en te 
belonen terwijl het voordeel van de btw-verlaging groter 
is bij een hoger energieverbruik. Dit is een neveneffect 
dat indruist tegen de doelstellingen van deze regering 
om de uitstoot van broeikasgassen te verlagen.

Daarenboven kan een dergelijke btw-verlaging een 
opwaartse druk op de energieprijzen creëren omdat het 
energieverbruik onvoldoende sterk daalt om de versto-
ringen van het aanbod te compenseren. Hierdoor wordt 
de remedie erger dan de kwaal. Daarom zal zijn fractie 
de bepaling onder 3° van artikel 27 niet goedkeuren.

De heer Dieter Vanbesien (Ecolo-Groen) wenst te 
benadrukken dat zijn fractie de maatregelen betref-
fende de tijdelijke verlaging van het btw-tarief op gas en 
elektriciteit steunt teneinde de zeer hoge energiekosten 
voor de gezinnen te temperen. Hij erkent dat dit systeem 
haar grenzen kent maar de gezinnen bevinden zich 
thans volop in een crisissituatie en dus zal zijn fractie 
deze maatregelen steunen alsook de maatregelen die 
erop gericht zijn om de investeringen, zowel particulier 
als collectief, in hernieuwbare energie te ondersteunen.

De heer Hugues Bayet (PS) merkt op dat zijn fractie 
zonder voorbehoud het voorliggende wetsontwerp zal 
goedkeuren.

De heer Wouter Vermeersch (VB) wenst in te gaan op 
het verlaagde btw-tarief voor zonnepanelen. De fractie 
van de spreker steunt deze maatregel en zijn fractie zal 
bijgevolg het voorliggende wetsontwerp goedkeuren.

Desalniettemin roept deze maatregel toch een aantal 
vragen op waarbij de spreker vooral meent dat deze 
btw-verlaging dreigt verrekend te worden in de prijs die 
aan de eindgebruiker zal aangerekend worden waardoor 
de prijswinst niet naar de consument dan wel naar de 
installateur zal vloeien. Hij verwijst hierbij onder meer ook 

S’agissant du 3° de l’article 27, à savoir la confirmation 
de l’arrêté royal du 23 mars 2022, l’intervenant souligne 
que peu d’experts estiment que cette réduction tempo-
raire de la TVA sur le gaz naturel et l’électricité est une 
bonne mesure. L’objectif est louable, à savoir augmenter 
le pouvoir d’achat des citoyens, mais la technique est 
extrêmement contestable.

Son groupe a déposé une autre proposition 
(DOC 55 2450/001 et 002) visant à instaurer, au tra-
vers d’une modification du Code des impôts sur les 
revenus 1992, une réduction d’impôt afin d’offrir une 
réponse adéquate à la forte hausse du coût de l’énergie 
pour les ménages. Cette proposition a l’avantage de 
soutenir et de récompenser les efforts des ménages en 
vue d’économiser l’énergie, alors qu’une diminution de 
la TVA bénéficie davantage aux gros consommateurs 
d’énergie. Il s’agit d’un effet secondaire qui va à l’encontre 
des objectifs de l’actuel gouvernement de réduire les 
émissions de gaz à effet de serre.

En outre, cette réduction de la TVA peut exercer 
une pression à la hausse sur les prix de l’énergie, dès 
lors que la consommation d’énergie ne baissera pas 
suffisamment pour compenser les perturbations de 
l’offre. De ce fait, le remède est pire que le mal. C’est 
la raison pour laquelle son groupe ne votera pas le 3° 
de l’article 27.

M. Dieter Vanbesien (Ecolo-Groen) souhaite souligner 
que son groupe soutient les mesures visant la réduction 
temporaire du taux de TVA sur le gaz et l’électricité 
afin de modérer le coût très élevé de l’énergie pour les 
ménages. Il reconnaît que ce système présente des 
limites mais les ménages sont en pleine situation de crise. 
C’est pourquoi son groupe soutiendra ces mesures ainsi 
que les mesures visant à favoriser les investissements 
dans les énergies renouvelables consentis aussi bien 
par les particuliers que par les collectivités.

M. Hugues Bayet (PS) fait observer que son groupe 
soutiendra le projet de loi à l’examen sans réserve.

M. Wouter Vermeersch (VB) signale que son groupe 
soutient la mesure visant à réduire le taux de TVA sur 
les panneaux solaires et qu’il soutiendra dès lors le 
projet de loi à l’examen.

Néanmoins, cette mesure soulève un certain nombre 
de questions, et l’intervenant estime surtout que cette 
réduction de la TVA risque d’être répercutée sur le prix 
facturé à l’utilisateur final, de sorte que le gain de prix 
n’ira pas au consommateur mais à l’installateur. Il fait 
également référence à la période pendant laquelle le 
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naar de periode van de subsidiëring van zonnepanelen 
door de Vlaamse overheid waarbij heel wat leveranciers 
en installateurs steenrijk geworden zijn omdat de vele 
subsidies in hun zakken verdwenen en het voordeel 
voor de eindconsument klein tot onbestaande was. Hij 
vraagt zich af of de vice-eersteminister zich bewust is 
van dit probleem en zal dit effect gemonitord worden. 
Ziet de vice-eersteminister tot slot een mogelijkheid 
om dit probleem in de toekomst te vermijden zodat de 
eindconsument kan genieten van het door de overheid 
verschafte voordeel?

De heer Benoît Piedboeuf (MR) stipt aan dat zijn fractie 
het voorliggende wetsontwerp eveneens zal goedkeuren.

Daarnaast heeft de spreker een vraag met betrekking 
tot de invoering van de nieuwe definitie van het begrip 
zelfstandige economische activiteit. Zal deze nieuwe 
definitie belangrijke veranderingen teweegbrengen ten 
opzichte van de huidige situatie of niet?

De heer Marco Van Hees (PVDA-PTB) stelt vast dat 
dit wetsontwerp voornamelijk technische bepalingen 
omvat, waarmee wordt beoogd om zaken nauwkeuriger 
of duidelijker te bepalen, om de verwijzingen naar de 
Europese richtlijnen en verordeningen eenvormig te ma-
ken en om het wetboek aan te passen teneinde rekening 
te houden met de rechtspraak van het Hof van Justitie 
van de Europese Unie. Over het geheel genomen, kan de 
fractie van de spreker steun verlenen voor die technische 
bepalingen. Wat de hoofdstukken 4 en 5 betreft, heeft 
het lid echter opmerkingen over de kwaliteit – of beter 
gezegd: de slechte kwaliteit – van het wetgevende werk.

In de eerste plaats verwijst de heer Van Hees naar 
artikel 14, dat een technische verbetering omvat inzake 
afstandsverkopen. Het Btw-Wetboek werd een eerste 
keer gewijzigd bij de wet van 2 april 2021, waarmee twee 
Europese richtlijnen inzake de btw op afstandsverko-
pen werden omgezet. Dat is gebeurd aan de hand van 
het wetsontwerp tot wijziging van het Wetboek van de 
belasting over de toegevoegde waarde wat de regeling 
betreft die van toepassing is op afstandsverkopen van 
goederen en op bepaalde leveringen van goederen en 
diensten (DOC 55 1820/001 tot 004). Dat wetsontwerp 
werd op 10 maart 2021 besproken door de commissie 
en werd op 25 maart 2021 aangenomen door de plenaire 
vergadering.

Naderhand werd vastgesteld dat de omzetting van de 
Europese richtlijnen bij de wet van 2 april 2021 onvol-
ledig was. Tijdens de bespreking van het wetsontwerp 
houdende diverse bepalingen inzake belasting over de 
toegevoegde waarde (DOC 55 2279/001 tot 008) hebben 
zeven volksvertegenwoordigers van de meerderheid vier 
amendementen ingediend (DOC 55 2279/004), met als 

gouvernement flamand a subventionné les panneaux 
solaires, au cours de laquelle de nombreux fournisseurs 
et installateurs sont devenus très riches parce que les 
nombreuses subventions ont disparu dans leurs poches, 
le bénéfice pour le consommateur final étant faible voire 
inexistant. Il se demande si le vice-premier ministre est 
conscient de ce problème et si cet effet fera l’objet d’un 
suivi. Enfin, le vice-premier ministre voit-il un moyen 
d’éviter ce problème à l’avenir afin que le consommateur 
final puisse profiter de l’avantage fourni par les autorités?

M. Benoît Piedboeuf (MR) souligne que son groupe 
approuvera également le projet de loi à l’examen.

Par ailleurs, l’intervenant a une question concernant 
l’introduction de la nouvelle définition de la notion d’acti-
vité économique indépendante. Cette nouvelle définition 
entraînera-t-elle ou non des changements significatifs 
par rapport à la situation actuelle?

M. Marco Van Hees (PVDA-PTB) constate que ce 
projet de loi comporte essentiellement des dispositions 
techniques qui visent à apporter des précisions et des 
clarifications ou à uniformiser les références aux direc-
tives et règlements européens ou encore à adapter 
le Code pour tenir compte de la jurisprudence de la 
Cour de Justice de l’Union européenne. Globalement, 
son groupe peut soutenir ces dispositions techniques. 
L’orateur voudrait toutefois formuler des remarques sur 
la qualité – ou la mauvaise qualité – du travail législatif, 
en rapport avec les chapitres 4 et 5.

D’abord l’orateur se réfère à l’article 14 qui concerne 
une correction technique relative aux ventes à dis-
tance. Le Code TVA a été modifié une première fois 
par la loi du 2 avril 2021 qui transposait deux direc-
tives européennes concernant la TVA sur les ventes à 
distance. Il s’agissait du projet de loi modifiant le Code 
de la taxe sur la valeur ajoutée en ce qui concerne le 
régime applicable aux ventes à distance de biens et à 
certaines livraisons de biens et prestations de services 
(DOC 55 1820/001 à 004) que la commission a examiné 
le 10 mars 2021 et qui a été voté en séance plénière 
le 25 mars 2021.

Ensuite, on constate que la transposition des di-
rectives européennes par la loi du 2 avril 2021 est 
incomplète. Dans le cadre de l’examen du projet de 
loi portant des dispositions diverses en matière de 
taxe sur la valeur ajoutée (DOC 55 2279/001 à 008), 
sept députés de la majorité déposent quatre amende-
ments (DOC 55 2279/004) en vue d’assurer la correcte 
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doel de Europese richtlijnen correct om te zetten. De 
amendementen werden aangenomen en werden verwerkt 
in het wetsontwerp, dat werd aangenomen tijdens de 
plenaire vergadering van 22 december 2021 en aldus 
heeft geleid tot de wet van 27 december 2021 houdende 
diverse bepalingen inzake belasting over de toegevoegde 
waarde.

Thans blijkt echter dat het Btw-Wetboek nogmaals 
moet worden gewijzigd om de Europese richtlijnen correct 
om te zetten. Dat is de bedoeling van artikel 14 van het 
voorliggende wetsontwerp. Op meer dan anderhalf jaar 
tijd is men dus drie keer moeten herbeginnen om de 
Europese richtlijnen inzake afstandsverkopen correct 
om te zetten. Hopelijk is de derde keer de goede keer en 
worden over enkele maanden niet opnieuw leemten ont-
dekt. De spreker weet niet welk deel van dit wetgevende 
werk wordt verricht door respectievelijk de FOD Financiën, 
het kabinet of eventuele externe krachten, maar wat de 
FOD Financiën betreft, zou hij willen vernemen in welke 
mate die fouten te wijten zijn aan de personeelsvermin-
deringen ten gevolge van het bezuinigingsbeleid van de 
huidige en de vorige regeringen.

Vervolgens gaat de heer Van Hees in op artikel 17 van 
het wetsontwerp, waarmee wordt beoogd artikel 37, § 2, 
van het Btw-Wetboek te wijzigen. Die paragraaf betreft de 
termijn waarbinnen de koninklijke besluiten tot wijziging 
van de btw-tarieven bij wet moeten worden bevestigd. 
De wijziging bestaat erin de zin “Deze besluiten worden 
geacht uitwerking te hebben gehad tot 12 maanden 
na de datum van hun bekendmaking in het Belgisch 
Staatsblad indien zij niet bij wet zijn bekrachtigd binnen 
deze termijn.” te vervangen door de zin “Die besluiten 
worden geacht nooit uitwerking te hebben gehad indien 
ze niet bij wet zijn bekrachtigd binnen een termijn van 
twaalf maanden na de datum van hun bekendmaking 
in het Belgisch Staatsblad.”.

Bij artikel 32 van de wet van 2 mei 2019 houdende di-
verse fiscale bepalingen 2019-I (DOC 54 3699/001 tot 006) 
werd § 2 van artikel 37 van het Btw-Wetboek gewijzigd en 
werd erin bepaald dat wanneer de koninklijke besluiten 
binnen de termijn van 12 maanden na de bekendmaking 
ervan niet bij wet worden bevestigd, zij geacht worden 
uitwerking te hebben gehad tot de verstrijking van die 
termijn. Opgemerkt zij dat de aanvankelijke tekst in dat 
wetsontwerp uit 2019 luidde als volgt: “Deze besluiten 
worden geacht geen uitwerking te hebben gehad indien 
ze niet bij wet zijn bekrachtigd binnen de 12 maanden 
na de datum van hun bekendmaking in het Belgisch 
Staatsblad.”.

transposition des directives européennes. Les amende-
ments sont approuvés et intégrés au projet de loi qui sera 
voté par la séance plénière le 22/12/2021 et deviendra 
la loi du 27 décembre 2021 portant des dispositions 
diverses en matière de taxe sur la valeur ajoutée.

Néanmoins, on s’aperçoit maintenant qu’une nou-
velle modification du Code de la TVA est à nouveau 
nécessaire pour assurer la correcte transposition des 
directives européennes. C’est l’objet de l’article 14 du 
présent projet de loi. Il aura donc fallu s’y reprendre à 
trois fois dans un délai de plus d’un an et demi pour 
transposer correctement les directives européennes 
sur les ventes à distance. On espère que cette fois 
c’est la bonne et qu’on ne va pas découvrir encore des 
lacunes dans quelques mois. Dans ce travail législatif, 
l’orateur ne sait pas quelle part est assumée par le 
SPF Finances, par le cabinet ou par d’éventuelles forces 
externes, mais s’agissant du SPF Finances, il voudrait 
savoir dans quelle mesure ces erreurs ne sont pas le 
résultat des réductions de personnel induites par les 
politiques d’austérité que mènent ce gouvernement et 
les gouvernements précédents.

Ensuite l’intervenant explique que l’article 17 du projet 
de loi modifie l’article 37, § 2, du Code de la TVA. Ce 
paragraphe concerne le délai dans lequel les arrêtés 
royaux modifiant les taux de TVA doivent être confirmés 
par une loi. La modification consiste à remplacer la 
phrase “Lesdits arrêtés sont censés avoir produit leurs 
effets jusqu’à 12 mois après la date de leur publication 
au Moniteur belge s’ils n’ont pas été confirmés par la 
loi dans ce délai.”, par la phrase “Lesdits arrêtés sont 
censés n’avoir jamais produit leurs effets s’ils n’ont pas 
été confirmés par la loi dans les douze mois de la date 
de leur publication au Moniteur belge.”.

L’article 32 de la loi du 2 mai 2019 portant des dis-
positions diverses 2019-I (DOC 54 3699/001 à 006) 
avait modifié le paragraphe 2 de l’article 37 du Code 
en y précisant que si les arrêtés royaux ne sont pas 
confirmés par une loi dans le délai de 12 mois après 
leur publication, ils sont censés avoir produit leur effet 
jusqu’à l’expiration de ce délai. Il faut noter que le texte 
initial de ce projet de loi prévoyait que: “Lesdits arrêtés 
sont censés ne pas avoir produit leurs effets s’ils n’ont 
pas été confirmés par la loi dans les 12 mois de la date 
de leur publication au Moniteur belge.”.
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Die formulering werd echter gewijzigd via een amen-
dement dat op 2 april 2019 – dus op dag zelf van de 
stemming in de commissie – werd ingediend door de 
N-VA (DOC 54 3699/003). Over dat amendement werd 
geen advies aan de Raad van State gevraagd.

Vandaag stelt de heer Van Hees vast dat de artike-
len 17 en 18 van het onderhavige wetsontwerp ertoe strek-
ken de artikelen 37, § 2, en 38, § 5, van het Btw-Wetboek 
te wijzigen in de door de Raad van State gevraagde zin. 
De spreker is tevreden dat de vice-eersteminister gevolg 
geeft aan het advies van de Raad van State.

Dat voorbeeld toont aan dat de voorlegging van een 
tekst aan de Raad van State geen formaliteit is die 
men achterwege zou kunnen laten om tijd te winnen. 
De adviezen van de Raad van State zijn integendeel 
uiterst waardevol om de kwaliteit van de wetgeving te 
waarborgen. De spreker spoort de meerderheid dan 
ook aan daarover na te denken en in de toekomst niet 
opnieuw te vervallen in haar slechte gewoonte om de 
zaken te willen forceren door hele hoofdstukken van 
wetten door het Parlement te jagen via op het laatste 
nippertje ingediende amendementen zonder het advies 
van de Raad van State te vragen.

Vervolgens geeft de spreker aan dat de btw een on-
rechtvaardige belasting is, omdat ze niet in verhouding 
staat tot het inkomen en bijgevolg de gezinnen met 
de laagste inkomens harder treft. Om die reden is zijn 
fractie altijd voorstander van btw-verlagingen en zal zij 
dan ook voor de bevestiging van de koninklijke besluiten 
ter verlaging van de btw stemmen.

De spreker wenst in het bijzonder de nadruk te leggen 
op de verlaging van de btw op gas en elektriciteit. Een jaar 
geleden heeft de vice-eersteminister nog aangegeven 
dat een verlaging van de btw op gas en elektriciteit 
een slecht idee was. Zelfs de PS, die die eis nochtans 
in zijn verkiezingsprogramma had opgenomen, heeft 
vorig jaar nog beweerd dat het uiteindelijk geen goed 
plan was om de btw op gas en elektriciteit te verlagen, 
zoals de heer Laaouej tijdens een betoog in de plenaire 
vergadering heeft aangegeven.

De heer Ahmed Laaouej (PS) merkt op dat hij de le-
den van deze commissie uitnodigt om de vele integrale 
verslagen over de discussies betreffende dit thema 
binnen de plenaire vergadering te herlezen teneinde te 
kunnen vaststellen dat de heer Van Hees liegt en een 
loopje neemt met de werkelijkheid. Dit gedrag is een 
manifest gebrek aan respect voor een rechtstreekse 
collega alsook ten aanzien van het parlementaire werk 
en debat.

Mais le texte a été modifié par le biais d’un amen-
dement introduit par la N-VA (DOC 54 3699/003) 
le 2 avril 2019, soit le jour même du vote en commission. 
L’avis du Conseil d’État n’a pas été demandé pour cet 
amendement.

Aujourd’hui, M. Van Hees constate que les ar-
ticles 17 et 18 du projet de loi modifient donc les ar-
ticles 37, § 2, et 38, § 5, du Code de la TVA dans le sens 
demandé par le Conseil d’État. L’orateur est satisfait de 
voir que le vice-premier ministre suive l’avis du Conseil 
d’État.

Cet exemple lui montre que soumettre un texte à 
l’avis du Conseil d’État n’est pas une formalité dont on 
pourrait se passer pour gagner du temps. Au contraire, 
les avis du Conseil d’État sont extrêmement précieux 
pour garantir la qualité des textes législatifs. L’orateur 
invite donc la majorité à y réfléchir et à renoncer à l’avenir 
à la mauvaise habitude qu’elle a prise de vouloir faire 
passer des chapitres entiers de loi via des amendements 
déposés à la dernière minute et à vouloir passer en force 
sans solliciter l’avis du Conseil d’État.

Ensuite, l’intervenant explique que, la TVA étant une 
taxe injuste qui n’est pas proportionnelle au revenu et 
qui touche donc plus durement les ménages qui ont 
les revenus les plus faibles, son groupe est toujours 
favorable à une diminution de celle-ci et votera donc 
pour la confirmation des arrêtés royaux qui ont diminué 
le taux de TVA.

L’intervenant indique qu’il veut particulièrement insister 
sur la diminution de la TVA sur le gaz et l’électricité. Il y 
a un an, le vice-premier ministre nous expliquait encore 
que c’était une mauvaise idée de diminuer la TVA sur 
le gaz et l’électricité. Et même le PS qui avait pourtant 
inscrit cette revendication dans son programme électoral, 
nous disait encore l’année passée que finalement ce 
n’était pas une bonne idée de diminuer la TVA sur le 
gaz et l’électricité, comme l’a expliqué M. Laaouej lors 
d’une intervention en séance plénière.

M. Ahmed Laaouej (PS) invite les membres de cette 
commission à relire les nombreux rapports intégraux 
des discussions en séance plénière sur ce sujet afin de 
pouvoir constater que M. Van Hees ment et déforme la 
réalité. Ce comportement constitue un manque de respect 
manifeste envers un collègue direct ainsi qu’envers le 
travail et le débat parlementaires.
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De spreker wenst twee fundamentele elementen in 
herinnering te brengen. Vooreerst wijst hij erop dat de 
daling van de btw op elektriciteit naar 6 % werd ingevoerd 
door de regering-Di Rupo in 2013. Dit btw-tarief werd 
opnieuw verhoogd door de daaropvolgende regering. 
Daarnaast benadrukt de spreker dat de daling van het 
btw-tarief op gas en elektriciteit thans niet volstaat om 
het hoofd te bieden aan de bijzonder hoge energieprijzen. 
Vandaar dat zijn fractie steeds voorstander is geweest 
om in een bijkomende bijdrage te voorzien in de vorm 
van bijvoorbeeld een energiecheque teneinde de ener-
giefactuur van de gezinnen te temperen.

De heer Marco Van Hees (PVDA-PTB) stelt vast dat 
hij klaarblijkelijk een gevoelige snaar heeft aangeraakt. 
Het is een feit dat, naargelang van de politieke situatie, 
de PS en de heer Laaouej ofwel de ene, ofwel de andere 
stelling verdedigden, voor en tegen de btw-verlaging. Die 
dubbele houding toont in elk geval aan dat het belangrijk 
was de btw-verlaging te blijven verdedigen, zoals zijn 
fractie heeft gedaan, en zo weerklank te geven aan een 
eis die breed werd gedragen door de werkende klasse. 
Een petitie vóór de btw-verlaging op gas en elektriciteit 
heeft meer dan 300 000 handtekeningen gekregen. De 
druk vanuit de arbeidsmarkt heeft de politieke wereld 
ertoe gedwongen haar mening te herzien. Zo is het door-
heen de sociale geschiedenis altijd geweest: de grote 
sociale verworvenheden werden nooit spontaan door de 
politieke wereld toegekend, maar werden afgedwongen 
dankzij de mobilisatie van de werkende klasse.

Een tijdelijke btw-verlaging alleen op gas en elektriciteit 
is echter niet voldoende. Andere maatregelen moeten 
dringend worden genomen. Het recente ‘energie-akkoord’ 
van de regering is bijzonder teleurstellend. Het komt erop 
neer dat aan de mensen wordt gezegd: “Zoek het zelf 
maar uit, op ons hoef je niet te rekenen”. De regering 
heeft een vermindering van 392 euro op gas en elektri-
citeit aangekondigd voor november en december. De 
gemiddelde jaarfactuur loopt echter op tot 9 200 euro. 
De nieuwe maatregelen van de regering betekenen een 
one-shot -vermindering van nauwelijks 4 %.

De vakbonden zijn deze ochtend op straat gekomen 
met een duidelijke boodschap aan de regering. In het 
begin was de betoging vooral gericht tegen de wet-Di 
Rupo uit 1996 die de lonen aan banden legt. De ramp-
zalige situatie van de energieprijzen is daar echter nog 
bij gekomen. “We kunnen het niet meer betalen. De 
toestand is onhoudbaar geworden. Meer en meer gezin-
nen moeten de keuze maken tussen het betalen van de 
energiefactuur of eten kopen.” Wanneer zal de regering 
begrijpen dat de prijzen drastisch moeten dalen? Dat 
rommelen in de marge niet volstaat om de mensen te 
behoeden voor armoede? Wat de vandaag op straat 
gekomen werknemers eisen is in het bijzonder: “Het 

L’intervenant souhaite rappeler deux éléments fon-
damentaux. Tout d’abord, il rappelle que la réduction 
de la TVA sur l’électricité à 6 % a été instaurée par le 
gouvernement Di Rupo en 2013. Ce taux de TVA a été 
à nouveau augmenté par le gouvernement suivant. En 
outre, l’intervenant souligne que la baisse du taux de 
TVA sur le gaz et l’électricité est actuellement insuffi-
sante pour faire face aux prix particulièrement élevés 
de l’énergie. C’est pourquoi son groupe a toujours été 
favorable à une intervention supplémentaire sous la 
forme, par exemple, d’un chèque énergie afin de réduire 
la facture énergétique des ménages.

M. Marco Van Hees (PVDA-PTB) constate qu’il a visi-
blement touché un point sensible. Le fait est que selon 
la conjoncture politique, le PS et M. Laaouej défendaient 
une thèse, soit l’autre, pour et contre la diminution de 
la TVA. Cette ambiguïté montre en tout cas qu’il était 
important, comme l’a fait son groupe, de continuer à 
défendre la diminution de la TVA relayant ainsi une reven-
dication largement soutenue par la classe travailleuse. 
Une pétition en faveur de la diminution de la TVA sur 
le gaz et l’électricité a recueilli plus de 300 000 signa-
tures. C’est la pression du monde du travail qui a forcé 
la classe politique à changer d’avis. Il en a toujours été 
ainsi dans l’histoire sociale; toute les grandes conquêtes 
sociales n’ont jamais été cédées spontanément par 
la classe politique mais elles ont été arrachées par la 
mobilisation de la classe travailleuse.

Mais une diminution temporaire de la TVA unique-
ment sur le gaz et l’électricité, ce n’est pas suffisant. 
Il est urgent de prendre d’autres mesures. Le récent 
“accord énergie” du gouvernement est particulièrement 
décevant. Ça revient à dire aux gens: “Débrouillez-vous, 
ne comptez pas sur nous”. Ce que le gouvernement a 
annoncé, c’est une réduction de 392 d’euros sur le gaz et 
l’électricité en novembre et en décembre. Mais la facture 
annuelle moyenne augmente jusqu’à 9 200 euros. Les 
nouvelles mesures annoncées par le gouvernement, 
c’est une réduction one-shot d’à peine 4 %.

Les syndicats se sont mobilisés ce matin et ils en-
voient un message clair au gouvernement. Au départ, 
la manif visait surtout leur opposition à la loi Di Rupo 
de 1996 qui cadenasse les salaires. Mais s’y ajoute 
la situation catastrophique des prix énergétiques. “On 
ne peut plus payer. La situation est devenue intenable. 
De plus en plus de familles doivent choisir entre payer 
leur facture d’énergie et remplir leur frigo.” Quand le 
gouvernement va-t-il comprendre que les prix doivent 
drastiquement baisser? Et que chipoter à la marge ne 
suffit pas à préserver les gens du risque de pauvreté? 
Ce que les travailleurs qui se sont mobilisés aujourd’hui 
réclament, c’est notamment: “La pérennisation de la 



2833/003DOC 5512

C H A M B R E   4 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2021 2022 K A M E R • 4 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

permanent maken van de btw van 6 % op gas en elek-
triciteit”. En dezelfde dag doet de regering een tijdelijke 
btw-verlaging goedkeuren. Wat een gebrek aan gehoor 
voor de sociale beweging!

In het kader van het wetsontwerp dat de commis-
sieleden thans bespreken, kunnen zij aan één van 
die eisen concreet gestalte geven. Daarom heeft de 
fractie van de spreker de amendementen nrs. 1 en 2 
(DOC 55 2833/002) ingediend, die ertoe strekken de btw 
op gas en elektriciteit permanent te verlagen tot 6 % en 
de btw op huisbrandolie te verlagen tot 6 %. De spreker 
durft te hopen dat de meerderheidspartijen die amende-
menten zullen steunen, aangezien vice-eersteminister 
en minister van Sociale Zaken en Volksgezondheid 
Frank Vandenbroucke (Vooruit) op 1 september tijdens 
de VRT-radio-uitzending “De Ochtend” heeft verklaard 
dat er in werkelijkheid op federaal niveau werd beslist 
de btw-verlaging permanent te maken en de btw dus 
niet naderhand zou worden verhoogd tot 21 %. De vice-
eersteminister heeft daaraan zelfs nog toegevoegd: 
“Een tarief van 21 % is onrechtvaardig, want het betreft 
een basisrecht”.

De spreker voegt toe dat de amendementen ook 
beogen de btw op huisbrandolie te verlagen tot 6 %. 
Het btw-tarief op huisbrandolie is vandaag immers nog 
vastgesteld op 21 %. Het is niet normaal dat wie verwarmt 
met huisbrandolie een hoger btw-tarief moet betalen 
dan wie verwarmt met gas of elektriciteit. Verwarming 
is een basisbehoefte. Het is niet normaal dat voor huis-
brandolie hetzelfde btw-tarief van 21 % geldt als voor 
champagne en kaviaar.

De Europese wetgeving staat normaliter niet toe het 
verlaagde tarief toe te passen op huisbrandolie. De 
spreker vindt dat het Europese verbod terzijde moet 
worden geschoven om een oplossing aan te reiken voor 
de sociale noodsituatie als gevolg van de torenhoge 
rekeningen. De banken- en de COVID-19-crisis hebben 
aangetoond dat in een crisissituatie de toepassing van 
de Europese regels snel kan wegvallen.

De fractie van de spreker is van oordeel dat België on-
middellijk en eenzijdig de btw-tarieven op de verschillende 
vormen van energie om zich te verwarmen moet verlagen, 
met inroeping van de dringende noodzaak. Tegelijk met 
die verlaging moet echter binnen de Europese Unie een 
debat worden opgestart om de Richtlijn EU 2006/112, 
die de regels bepaalt om een verlaagde btw te kunnen 
toepassen, te herzien.

De heer Joris Vandenbroucke (Vooruit) stipt aan dat 
zijn fractie de maatregelen zal goedkeuren die opgeno-
men zijn in het voorliggende wetsontwerp.

TVA à 6 % sur le gaz et l’électricité.” Et le même jour, 
le gouvernement fait voter une baisse temporaire de 
la TVA. Quel manque d’écoute du mouvement social!

Dans le cadre du projet de loi que les membres de 
cette commission examinent actuellement, les membres 
de cette commission peuvent concrétiser une de ces 
revendications. C’est la raison pour laquelle son groupe 
a déposé les amendements nos 1 et 2 (DOC 55 2833/002) 
qui visent à pérenniser la TVA à 6 % sur le gaz et l’électri-
cité et à réduire la TVA à 6 % sur le mazout de chauffage. 
L’orateur ose espérer que les partis de la majorité vont 
soutenir ces amendements car le vice-premier ministre 
Frank Vandenbroucke (Vooruit) a déclaré à la VRT le 1er 
septembre, dans l’émission “De Ochtend” qu’il a en 
réalité été décidé au niveau fédéral de pérenniser la 
diminution de la TVA et donc de ne pas faire remonter 
la TVA à 21 % ensuite. Le vice-premier ministre a même 
ajouté: “Un taux de 21 % est injuste, car il s’agit d’un 
droit de base”.

L’intervenant ajoute que les amendements visent aussi 
à diminuer la TVA sur le mazout de chauffage à 6 %. 
Le taux de TVA sur le mazout de chauffage est en effet 
actuellement toujours fixé à 21 %. Il n’est pas normal que 
ceux qui se chauffent au gasoil doivent payer un taux 
de TVA plus élevé que ceux qui se chauffent au gaz ou 
à l’électricité. Se chauffer est un besoin fondamental. 
Il n’est pas normal que le taux de TVA sur le gasoil de 
chauffage soit fixé à 21 % comme pour le champagne 
ou le caviar.

La législation européenne ne permet pas, norma-
lement, d’appliquer le taux réduit sur le mazout de 
chauffage. L’intervenant estime qu’il faut passer outre 
l’interdiction européenne pour répondre à l’urgence 
sociale que constitue la flambée des factures. On a vu 
lors de la crise bancaire et celle du COVID-19 que les 
règles européennes pouvaient rapidement tomber en 
raison d’une situation de crise.

Pour son groupe, la Belgique doit immédiatement et 
unilatéralement réduire les taux de TVA sur les diffé-
rentes énergies de chauffage, en invoquant l’urgence. 
Mais tout en opérant cette baisse, il convient d’amorcer 
un débat au sein de l’Union européenne pour revoir la 
directive UE 2006/112 qui fixe les règles pour pouvoir 
appliquer une TVA réduite.

M. Joris Vandenbroucke (Vooruit) souligne que son 
groupe approuvera les mesures figurant dans le projet 
de loi à l’examen.
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Daarnaast wil de spreker echter ook reageren op de 
uitlatingen van de heer Van Hees. Het valt geenszins 
mee voor de heer Van Hees om de indruk te moeten 
wekken dat zijn fractie enig politiek gewicht heeft in het 
bepalen van het btw-tarief op elektriciteit en gas. Zijn 
fractie heeft reeds van in het prille begin van deze zit-
tingsperiode gehamerd op een btw-tarief van 6 % op gas 
en elektriciteit. Aangezien, zoals de vice-eersteminister 
Frank Vandenbroucke (Vooruit) terecht opmerkte, gas en 
elektriciteit basisproducten zijn en geen luxemiddelen. 
Ondertussen heeft deze regering reeds beslist om dit 
btw-tarief te verlagen.

Dit verlaagd tarief wordt verlengd en het is de alvast 
de bedoeling van deze regering dat dit verlaagd btw-
tarief gehandhaafd blijft mits een koppeling van de her-
vorming van de accijnzen. Kortom, deze regering heeft 
de politieke druk van de fractie van de heer Van Hees 
niet nodig om te beslissen wat deze regering eigenlijk 
reeds heeft beslist, met name een tariefverlaging van 
de btw op gas en elektriciteit.

De heer Servais Verherstraeten (cd&v) onderstreept 
het belang van de btw-verlagingen die opgenomen zijn 
in het voorliggende wetsontwerp. De spreker stipt aan 
dat de vice-eersteminister als eerste, en aanvankelijk 
als enige, heeft gepleit voor een verlaging van het btw-
tarief op gas en elektriciteit. Het is de ambitie om in deze 
tijden van energiecrisis dit verlaagd tarief aan te houden. 
Eenmaal de energiecrisis voorbij is, kan er dan gewerkt 
worden aan een slimme btw-verlaging waarbij een her-
vorming van de accijnzen meer beleidsruimte creëert 
om deze maatregel veel meer gericht toe te passen.

Vervolgens haakt de spreker in op de opmerkingen 
van de heer Vermeersch die in zijn betoog twijfels uitte 
ten aanzien van de effectiviteit van de maatregel alsook 
ten aanzien van de opmerkingen van de heer Van Hees 
die steeds pleit voor meer verregaande maatregelen 
maar nooit aangeeft op welke wijze hij deze maatregelen 
wil financieren. Hij merkt echter op dat het voorliggende 
wetsontwerp een combinatie van maatregelen bevat 
waarbij het btw-tarief verlaagd wordt op de consumptie 
van gas en elektriciteit maar waarbij het btw-tarief ook 
verlaagd wordt op producten, zoals zonnepanelen, die net 
het aanbod kunnen verhogen. Indien meer particulieren 
zonnepanelen plaatsten zal hun reëel verbruik dalen 
waardoor de prijs van energie zal beïnvloed worden en 
zal dalen. Kortom, het globale pakket aan maatregelen 
zal wel degelijk een invloed hebben op het verbruik van 
energie en dus ook op de prijs. Vandaar dat zijn fractie 
dit wetsontwerp zal goedkeuren.

De heer Kurt Ravyts (VB) merkt op dat tijdens het 
Overlegcomité van 31 augustus 2022 besloten werd om 

Par ailleurs, l’intervenant souhaite néanmoins aussi 
réagir aux propos de M. Van Hees. Il n’est pas du tout 
facile pour M. Van Hees de donner l’impression que son 
groupe a un quelconque poids politique dans la déter-
mination du taux de TVA sur l’électricité et le gaz. Son 
groupe a réclamé avec insistance l’instauration d’un taux 
de TVA de 6 % sur le gaz et l’électricité dès le début de 
cette législature. En effet, comme l’a souligné à juste titre 
le vice-premier ministre Frank Vandenbroucke (Vooruit), 
le gaz et l’électricité sont des produits de base et non 
des produits de luxe. Entre-temps, le gouvernement 
actuel a déjà décidé de réduire ce taux de TVA.

Ce taux réduit sera prolongé, et le gouvernement a 
déjà fait part de son intention de maintenir ce taux réduit 
de TVA à condition qu’il soit couplé à une réforme des 
accises. En bref, ce gouvernement n’a pas besoin de 
la pression politique du groupe de M. Van Hees pour 
décider ce qu’il a en fait déjà décidé, à savoir un taux 
de TVA réduit sur le gaz et l’électricité.

M. Servais Verherstraeten (cd&v) souligne l’impor-
tance des réductions de TVA figurant dans le projet de 
loi à l’examen. L’intervenant rappelle que le vice-pre-
mier ministre a été le premier, et au départ le seul, à 
demander une réduction du taux de TVA sur le gaz et 
l’électricité. L’ambition est de maintenir ce taux réduit 
en ces temps de crise énergétique. Une fois la crise 
énergétique terminée, on pourra alors mettre sur pied 
une réduction intelligente de la TVA associée à une 
réforme des accises, qui créera une plus grande marge 
de manœuvre pour appliquer cette mesure de manière 
beaucoup plus ciblée.

L’intervenant réagit ensuite aux observations de 
M. Vermeersch qui a exprimé des doutes quant à l’effica-
cité de la mesure ainsi qu’aux remarques de M. Van Hees 
qui plaide toujours pour des mesures plus ambitieuses 
mais n’indique jamais comment il compte les financer. Il 
fait néanmoins remarquer que le projet de loi à l’examen 
contient une combinaison de mesures comprenant une 
réduction du taux de TVA sur la consommation de gaz 
et d’électricité, mais aussi une réduction du taux de 
TVA sur des produits comme les panneaux solaires, 
ce qui pourrait justement augmenter l’offre. Si davan-
tage de particuliers installent des panneaux solaires, 
leur consommation réelle diminuera, ce qui aura une 
influence sur le prix de l’énergie et le fera baisser. En 
bref, l’ensemble des mesures aura bel et bien un impact 
sur la consommation d’énergie et donc sur le prix. Par 
conséquent, son groupe approuvera le projet de loi à 
l’examen.

M. Kurt Ravyts (VB) souligne que, lors du Comité de 
concertation du 31 août 2022, il a été décidé de prolonger 
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de tijdelijke maatregel van het verlaagd btw-tarief op gas 
en elektriciteit te verlengen. Een dag later heeft de vice-
eersteminister, met name de heer Frank Vandenbroucke 
(Vooruit), in het Radio 1-programma De Ochtend ver-
klaard dat deze btw-verlaging een definitief karakter 
zal krijgen. Dit is een belangrijk signaal dat vanuit de 
regering wordt gegeven.

De fractie van de spreker pleit al jarenlang voor een 
permanente btw-verlaging op gas en elektriciteit. De 
spreker verwijst hierbij onder meer naar het wetsvoorstel 
(DOC 55 0344/001 tot 006) dat zijn fractie hieromtrent 
heeft ingediend in deze commissie en dat simpelweg 
werd weggestemd.

Vervolgens wil de spreker graag vernemen of de vice-
eersteminister tevens voorstander is van een permanente 
verlaging van de btw op gas en elektriciteit. Hij stelt 
trouwens vast dat de geesten intussen gerijpt zijn en 
dat de professor Frank Vandenbroucke in andere tijden 
brandhout zou gemaakt hebben van een btw-verlaging 
om louter economische redenen die eveneens door de 
fractie van de heer De Roover onderschreven worden.

Daarnaast haakt de spreker in op de eventuele ac-
cijnshervorming. Wat zijn de concrete plannen van deze 
regering in het kader van deze accijnshervorming? Hij 
verwijst hierbij naar de ideeën die hierover reeds door de 
minister van Energie, met name Tinne Van der Straeten 
(Ecolo-Groen), werden naar voren geschoven en waarbij 
er meer flexibiliteit is om afhankelijk van bijvoorbeeld 
het verbruik of de aard van de brandstof meer of min-
der accijnzen te heffen. Wat is de stand van zaken van 
deze hervorming? Ligt er thans reeds een uitgewerkte 
regeling op tafel die mee wordt genomen in de thans 
lopende begrotingsgesprekken?

De heer Wouter Vermeersch (VB) wil inhaken op het 
betoog van de heer Verherstraeten. Hij benadrukt dat 
zijn fractie voorstander is van de verlaagde btw-tarieven 
op onder meer zonnepanelen en dat zijn fractie deze 
maatregelen ook steunt.

Desalniettemin wordt er in de wetenschappelijke lite-
ratuur echter wel gewezen op een aantal ongewenste 
neveneffecten van een btw-verlaging. Hij vindt het zijn 
plicht om hieromtrent vragen te stellen en te peilen naar 
de opvolging en monitoring van deze effecten door de 
bevoegde overheid, in casu de vice-eersteminister en 
zijn administratie. Hij verwijst hierbij naar de permanente 
prijsverhogingen van elektriciteit ten gevolge van de btw-
verlaging op elektriciteit die door de regering-Di Rupo 
werd ingevoerd. Vandaar zijn vrees voor de tijdelijke 
btw-verlagingen die aanleiding geven tot een permanente 

la mesure temporaire du taux réduit de TVA sur le gaz 
et l’électricité. Un jour plus tard, le vice-premier ministre, 
à savoir M. Frank Vandenbroucke (Vooruit), a déclaré 
dans l’émission De Ochtend sur Radio 1 que cette 
réduction de la TVA deviendrait permanente. C’est un 
signal important de la part du gouvernement.

Le groupe de l’intervenant plaide depuis de nom-
breuses années en faveur d’une réduction perma-
nente de la TVA sur le gaz et l’électricité. L’intervenant 
se réfère, entre autres, à la proposition de loi 
(DOC 55 0344/001 à 006) que son groupe a déposée 
à ce sujet au sein de cette commission et qui a tout 
simplement été rejetée.

Ensuite, l’intervenant aimerait savoir si le vice-premier 
ministre est également favorable à une réduction per-
manente de la TVA sur le gaz et l’électricité. Il constate 
d’ailleurs que les esprits ont mûri et qu’en d’autres temps, 
le professeur Frank Vandenbroucke aurait descendu 
en flammes l’idée d’une réduction de la TVA, pour des 
raisons purement économiques auxquelles souscrit 
également le groupe de M. De Roover.

Par ailleurs, l’intervenant aborde la question d’une 
éventuelle réforme des accises. Quels sont les projets 
concrets de ce gouvernement dans le cadre de cette 
réforme des accises? Il renvoie aux idées déjà avan-
cées à ce sujet par la ministre de l’énergie, Mme Tinne 
Van der Straeten (Ecolo-Groen), qui prévoient plus de 
flexibilité pour prélever plus ou moins d’accises en fonc-
tion de la consommation ou de la nature du carburant, 
par exemple. Quel est l’état d’avancement de cette 
réforme? A-t-on déjà élaboré un régime qui est pris en 
considération dans les discussions budgétaires en cours?

M. Wouter Vermeersch (VB) souhaite rebondir sur 
l’intervention de M. Verherstraeten. Il souligne que son 
groupe est favorable à des taux de TVA réduits sur les 
panneaux solaires, notamment, et qu’il soutient égale-
ment ces mesures.

Pour autant, la littérature scientifique explique qu’une 
réduction de TVA peut avoir des conséquences indési-
rables. Il estime de son devoir de se questionner en la 
matière et d’interroger l’autorité compétente, le vice-pre-
mier ministre et son administration en l’occurrence, pour 
savoir comment ils entendent suivre et contrôler ces effets. 
À cet égard, il évoque les augmentations permanentes 
du prix de l’électricité à la suite de la réduction de TVA 
sur l’électricité instaurée par le gouvernement Di Rupo, 
qui lui font craindre les réductions temporaires de TVA 
qui entraînent une augmentation permanente des prix. 
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stijging van de prijzen. Bijgevolg wil hij polsen bij de 
vice-eersteminister of hij zich hiervan bewust is en of 
deze gevolgen worden gemonitord.

De heer Peter De Roover (N-VA) wenst te benadruk-
ken dat de zijn fractie zich enkel verzet tegen de tijdelijke 
btw-verlaging op gas en elektriciteit maar niet ten aan-
zien van de btw-verlaging op andere producten zoals 
zonnepanelen en mondmaskers. Deze federale fiscale 
maatregelen kunnen het Vlaamse beleid ter zake net 
versterken waardoor deze maatregelen inderdaad een 
invloed kunnen hebben op de energiemarkt door een 
potentiële daling van de vraag naar energie.

Daarnaast wijst hij echter wel op de terughoudend-
heid ten aanzien van de daling van het btw-tarief op 
gas en elektriciteit voor residentieel gebruik. Dit sluit 
aan bij de opmerkingen uit de academische wereld. Hij 
onderstreept hierbij het risico op het ondersteunen en 
versterken van de vraag naar energie alsook op een 
potentiële permanente prijsstijging van energie wegens 
de prijszetting door de producent of door de gestegen, 
of minder dan verwachte gedaalde vraag naar energie. 
Deze neveneffecten zijn te belangrijk om hiervoor niet 
opmerkzaam te zijn en de spreker is dan ook benieuwd 
naar het standpunt van de vice-eersteminister hieromtrent.

De heer Joris Vandenbroucke (Vooruit) vraagt zich af, 
na het aanhoren van het betoog van de heer De Roover, 
of hij werkelijk gelooft dat de regering aan de hand van 
deze btw-verlaging het gebruik van energie stimuleert 
terwijl de energieprijzen op dit ogenblik aan het explo-
deren zijn. Vindt de heer De Roover het bijgevolg op 
dit moment gerechtvaardigd om het btw-tarief opnieuw 
te verhogen zoals zijn fractie dat in een voorgaande 
regering mede heeft ondersteund? Is dat het standpunt 
van zijn fractie?

De heer Peter De Roover (N-VA) wijst erop dat het 
behoud van het btw-tarief gekoppeld is aan het voor-
stel (DOC 55 2450/001 en 002) dat zijn fractie hierover 
heeft ingediend en dat volledig losstaat van het ener-
gieverbruik. Hij vreest dat een btw-tarief in bepaalde 
kringen mensen zal ontmoedigen om minder energie 
te gaan verbruiken. Op dit ogenblik passen de mensen 
hun gedrag reeds aan waardoor het meer opportuun 
is om gezinnen meer koopkracht te verlenen via de in-
komstenbelastingen dan door rechtstreeks het verbruik 
van energie goedkoper te maken. De beleidsoptie die 
zijn fractie voorstaat laat de burger toe om dankzij zijn 
gedrag nog extra koopkracht bij te winnen. Hij benadrukt 
tot slot dat beide keuzes samengaan en zij mogen niet, 
zoals de heer Vandenbroucke gemakshalve deed, los 
gezien worden van elkaar.

Il souhaite dès lors savoir si le vice-premier ministre 
en est conscient et si ces effets font l’objet d’un suivi.

M. Peter De Roover (N-VA) tient à souligner que son 
groupe ne s’oppose qu’à une diminution temporaire de 
la TVA sur le gaz et l’électricité, mais pas sur d’autres 
produits comme les panneaux solaires et les masques 
buccaux. Ces mesures fiscales fédérales pourraient 
précisément renforcer la politique menée par la Flandre 
en la matière puisqu’elles peuvent effectivement influer 
sur le marché de l’énergie en diminuant potentiellement 
la demande énergétique.

Par ailleurs, le membre évoque néanmoins la réticence 
à réduire le taux de TVA sur le gaz et l’électricité à usage 
résidentiel, laquelle fait écho aux observations formulées 
par le monde académique. À cet égard, il souligne le 
risque de soutenir et de renforcer la demande d’énergie, 
et d’assister à une éventuelle augmentation permanente 
du prix de l’énergie due à la fixation des prix par les 
producteurs ou au fait que le demande énergétique a 
augmenté ou qu’elle a diminué moins que prévu. Ces 
effets secondaires sont trop importants pour ne pas 
s’y intéresser et l’intervenant est dès lors curieux de 
connaître la position du vice-premier ministre à ce sujet.

M. Joris Vandenbroucke (Vooruit) demande, après 
avoir entendu l’intervention de M. De Roover, si ce dernier 
croit réellement que par cette diminution de la TVA, le 
gouvernement encourage la consommation énergétique 
à l’heure où les prix de l’énergie sont en train d’exploser. 
M. De Roover estime-t-il dès lors actuellement justifié de 
relever à nouveau le taux de TVA comme son groupe l’a 
déjà fait précédemment, lorsqu’il faisait partie du gou-
vernement? Est-ce la position défendue par son groupe?

M. Peter De Roover (N-VA) fait observer que le main-
tien du taux de TVA doit être mis en corrélation avec la 
proposition (DOC 55 2450/001 et 002) qui a été déposée 
par son groupe et qui n’a rien à voir avec la consommation 
énergétique. Il redoute que dans certains milieux, une 
réduction du taux de TVA dissuade les consommateurs 
de réduire leur consommation d’énergie. Aujourd’hui, 
les gens modifient déjà leurs comportements, de sorte 
qu’il est plus opportun d’augmenter le pouvoir d’achat 
des ménages à travers les impôts sur les revenus plu-
tôt qu’en réduisant directement le coût de l’énergie. 
L’option politique préconisée par son groupe permet aux 
citoyens de regagner du pouvoir d’achat en adaptant 
leurs comportements. Enfin, il souligne que ces deux 
choix vont de pair et ne peuvent être dissociés, comme 
l’a fait M. Vandenbroucke par commodité.
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De heer Wouter Vermeersch (VB) wenst hierbij nog-
maals te onderstrepen dat de btw-verlaging thans on-
voldoende is in het licht van de sterk gestegen ener-
gieprijzen. Hij meent dat er boven op het steunpakket 
dat door deze regering werd aangekondigd nog meer 
maatregelen zullen moeten genomen worden. Hij denkt 
hierbij onder meer aan het vervroegd indexeren van de 
belastingschalen alsook het verhogen van het belasting-
vrij minimum tot het leefloon en het volledig schrappen 
van de Bijzondere Bijdrage van de Sociale Zekerheid 
(BBSZ). Kortom, de huidige regering doet iets maar veel 
te weinig om de gezinnen te ondersteunen ten aanzien 
van de hele hoge energieprijzen.

B. Antwoorden van de vice-eersteminister

De heer Vincent Van Peteghem, vice-eersteminister 
en minister van Financiën, bevoegd voor de coördinatie 
van de fraudebestrijding en de Nationale Loterij, haakt 
vooreerst in op de vraag van de heer De Roover betref-
fende artikel 16. De vice-eersteminister stipt aan dat uit 
de praktijk is gebleken dat zowel de administratie als 
de belastingplichtigen de betrokken bepalingen al op 
de correcte manier hebben toegepast. Mocht dat niet 
het geval zijn, dan zou de Raad van State, die altijd 
nauw toekijkt op de problematiek van bepalingen met 
terugwerkende kracht, deze terugwerkende kracht, hoe 
dan ook niet hebben aanvaard. Dat is blijkens het advies 
van de Raad van State in dit geval niet zo.

Op de vraag van de heer Piedboeuf over de even-
tuele gevolgen van de nieuwe omschrijving van het 
begrip “zelfstandige economische activiteit” antwoordt 
de vice-eersteminister dat de formele definitie van dat 
begrip in de praktijk eigenlijk niets verandert, aangezien 
de administratieve diensten het altijd al overeenkomstig 
de btw-richtlijn hebben geïnterpreteerd en toegepast. 
Dat begrip is nauw verbonden met dat inzake de be-
lastingplichtige. Het begrip “zelfstandige economische 
activiteit” zou in de wetgeving worden opgenomen louter 
omdat het meermaals in het Wetboek voorkomt zonder 
dat daarin uitdrukkelijk wordt bepaald wat het inhoudt. 
Het gaat hier om de samenhang ter zake.

Met betrekking tot het wetgevend en wetgevings-
technisch werk inzake de omzetting van de richtlij-
nen betreffende de elektronische handel herinnert de 
vice-eersteminister eraan dat de bepalingen ter zake 
voortvloeien uit bijzonder technische wijzigingen op 
Europees niveau.

Er is trouwens meermaals gebleken dat zelfs de dien-
sten van de Europese Commissie het geregeld moeilijk 
hebben met de interpretatie. Overigens wordt algemeen 
erkend dat de bepalingen van de richtlijn zelf meerdere 
ongerijmdheden, leemten en onduidelijkheden vertonen. 

M. Wouter Vermeersch (VB) tient une fois encore à 
souligner que la réduction de la TVA est actuellement 
insuffisante au regard de la forte augmentation des prix 
de l’énergie. Il estime qu’outre le train de mesures d’aide 
annoncé par le gouvernement actuel, d’autres mesures 
devront être prises. Il songe notamment à l’indexation 
anticipée des barèmes fiscaux, ainsi qu’au relèvement 
de la quotité exemptée d’impôt au niveau du revenu 
d’intégration et à la suppression totale de la cotisation 
spéciale pour la sécurité sociale (CSSS). En bref, si 
le gouvernement actuel prend des mesures, celles-ci 
sont bien trop faibles pour soutenir les ménages face à 
l’explosion des prix de l’énergie.

B. Réponses du vice-premier ministre

M. Vincent Van Peteghem, vice-premier ministre et 
ministre des Finances, chargé de la Coordination de la 
lutte contre la fraude et de la Loterie nationale, répond 
tout d’abord à la question de M. De Roover concernant 
l’article 16. Le vice-premier ministre souligne que la 
pratique a montré que tant l’administration que les 
assujettis appliquaient déjà correctement les dispositions 
concernées. Si tel n’était pas le cas, le Conseil d’État, qui 
est toujours très attentif à la question des dispositions à 
effet rétroactif, n’aurait pas accepté cette rétroactivité. 
Or, ce n’est pas le pas le cas dans l’avis du Conseil 
d’État relatif au projet de loi à l’examen.

Par rapport à la question de M. Piedboeuf relative aux 
implications éventuelles de la nouvelle définition de l’acti-
vité économique indépendante, le vice-premier ministre 
répond qu’en réalité la définition formelle de l’activité 
économique indépendante ne change rien en pratique. 
Cette notion a toujours été interprétée et appliquée par 
l’administration conformément à la directive TVA. Elle 
est intimement liée à celle d’assujetti. L’insertion de cette 
définition est simplement justifiée par le fait que cette 
notion apparaît plusieurs fois dans le Code sans que 
sa définition ait été reprise expressément dans le Code. 
Il s’agit ici d’une question de cohérence sur ce point.

En ce qui concerne le travail législatif et légistique 
concernant la transposition des directives en matière de 
commerce électronique, le vice-premier ministre peut 
rappeler que les dispositions en question résultent de 
modifications particulièrement techniques intervenues 
au niveau européen.

Il s’est avéré d’ailleurs à plusieurs reprises que même 
les services de la Commission européenne éprouvent 
régulièrement des difficultés d’interprétation. Il est d’ail-
leurs largement reconnu que les dispositions de la 
directive elle-même contiennent à plusieurs endroits des 
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Het spreekt vanzelf dat dergelijke problemen met de 
Europese norm zelf in principe niet kunnen worden 
weggewerkt bij de omzetting ervan. Er moet trouwens 
worden opgemerkt dat het initiële wetsontwerp grondig 
werd bekeken door de Raad van State en door externe 
diensten – ook van de Europese Commissie –, en dat 
daarbij geen enkele onverenigbaarheid met de Europese 
norm werd vastgesteld. Het zal de heer Van Hees niet 
onbekend zijn dat sommige problemen pas aan het 
licht komen bij de implementering van de regelgeving, 
inzonderheid wanneer het bijzonder complexe materies 
als de elektronische handel betreft.

Men kan niet om de vaststelling heen dat de Europese 
Commissie zelf twee richtlijnen heeft moeten indienen 
om het probleem van de elektronische handel geregeld 
te krijgen. In dat verband geeft de vice-eersteminister 
nu al aan dat op 16 november 2022 een nieuw voorstel 
van richtlijn tot wijziging van de bepalingen inzake de 
elektronische handel zal worden bekendgemaakt. Het 
zal de heer Van Hees derhalve verheugen vast te stellen 
dat de saga betreffende de btw voor de elektronische 
handel nog niet afgelopen is.

Gezien die complexiteit van de materie benadrukt de 
vice-eersteminister in het algemeen dat zijn diensten en 
zijn kabinet uitstekend werk hebben geleverd; de huidige 
bijsturing is een bijkomend bewijs dat de btw-reglemen-
tering echt wel de nodige aandacht krijgt. Zodra melding 
wordt gemaakt van een onduidelijkheid, een afwijking of 
een probleem met de elektronische handel dan wel met 
een ander deel van het Btw-Wetboek, probeert men de 
betrokken bepalingen zo snel mogelijk aan te passen.

Vervolgens wenst de vice-eersteminister een aantal 
opmerkingen te formuleren ten aanzien van de vele 
vragen, opmerkingen en bekommernissen ten aan-
zien van de verlaging van het btw-tarief op aardgas 
en elektriciteit alsook op zonnepanelen en dergelijke 
meer. Vooreerst erkent de vice-eersteminister dat er 
thans academische weerstand is ten aanzien van een 
verlaging van het btw-tarief. In dit kader verwijst de 
vice-eersteminister naar een onderzoek dat gevoerd is 
naar de btw-verlaging bij kappers. Deze btw-verlaging 
was tijdelijk maar resulteerde echter in een permanente 
verhoging van de prijzen.

De vice-eersteminister meent echter dat er heel 
goed moet nagegaan worden welke motiveringen aan 
de grondslag liggen van de huidige btw-verlaging. In 
het geval van de tijdelijke verlaging van het btw-tarief 
op gas en elektriciteit gaat het om een ondersteuning 
van de koopkracht van de gezinnen. Zou men vandaag 

illogismes, des lacunes et des imprécisions. Bien entendu, 
en transposant une telle directive, il n’est en principe pas 
possible de remédier à de tels problèmes inhérents à la 
norme européenne elle-même. Il est à noter d’ailleurs 
que le projet initial a été examiné en profondeur par le 
Conseil d’État ainsi que par des intervenants externes, 
y compris les services de la Commission européenne, 
et qu’aucune incompatibilité n’avait été constatée avec 
la norme européenne. Comme M. Van Hees le sait, en 
particulier pour des projets particulièrement complexes 
comme celui du commerce électronique, certains pro-
blèmes ne se révèlent d’ailleurs qu’à travers l’application 
pratique.

Force est de constater également que la Commission 
européenne elle-même a dû proposer deux directives 
pour régler le problème du commerce électronique et le 
vice-premier ministre peut déjà signaler qu’une nouvelle 
proposition de directive qui modifiera les dispositions 
concernant le commerce électronique va être publiée 
le 16 novembre 2022. M. Van Hees sera donc heureux 
de constater que le feuilleton relatif au commerce élec-
tronique en matière de TVA n’a pas encore connu son 
dernier épisode.

De manière générale, eu égard à cette complexité, 
le vice-premier ministre tient à souligner la qualité du 
travail de ses services et de son cabinet, la présente 
correction chirurgicale étant une preuve supplémentaire 
de l’attention qui est portée à la réglementation TVA. En 
effet, aussitôt qu’une imprécision, une anomalie ou un 
problème est signalé, par rapport au commerce électro-
nique ou par rapport à une autre partie du Code de la 
TVA, on s’efforce d’adapter les dispositions concernées 
le plus vite possible.

Le vice-premier ministre souhaite ensuite formuler un 
certain nombre d’observations en réponse aux multiples 
questions, commentaires et préoccupations concernant 
la réduction du taux de TVA sur le gaz naturel et l’élec-
tricité, ainsi que sur les panneaux solaires et d’autres 
équipements énergétiques. Tout d’abord, le vice-premier 
ministre reconnaît qu’il existe actuellement une résistance 
du monde académique par rapport à une réduction du 
taux de TVA. Le vice-premier ministre évoque dans 
ce contexte une étude menée sur la baisse de la TVA 
sur les prestations des coiffeurs. Bien que temporaire, 
cette baisse de la TVA a entraîné une augmentation 
permanente des prix.

Le vice-premier ministre estime toutefois qu’il convient 
d’examiner très attentivement les raisons qui motivent la 
réduction de la TVA proposée. Dans le cas de la réduction 
temporaire du taux de TVA sur le gaz et l’électricité, il 
s’agit d’une volonté de soutenir le pouvoir d’achat des 
ménages. Avec les prix de l’énergie que nous connaissons 
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met de huidige energieprijzen bereid om het btw-tarief 
opnieuw te verhogen naar 21 %? Voor een gemiddelde 
gezinsfactuur betekent dit vandaag een verschil ten 
belope van 1 000 euro.

Daarnaast zijn er ook een aantal btw-verlagingen die 
dienen als een fiscale stimulans om gezinnen aan te 
zetten tot bijvoorbeeld het plaatsen van zonnepanelen 
of een warmtepomp. Los van het potentiële effect van 
deze maatregel, is het op korte termijn belangrijk dat 
de regering een duidelijk signaal geeft en de gezinnen 
ertoe aanzet om de omslag te maken naar een meer 
duurzame energievoorziening. De vice-eersteminister 
erkent dat er een invloed kan bestaan op de prijszetting 
en bijgevolg is de nodige omzichtigheid vereist. Dit geldt 
trouwens voor elke maatregel die de overheid neemt 
waarbij zij moet nagaan of de maatregel effectief zijn 
beloftes inlost en zijn doelstellingen waarmaakt en zo 
nodig bijsturingen moet doen. De opvolging van deze 
effectiviteit in real-time is bijzonder moeilijk.

Op korte termijn verlaagt de regering het btw-tarief 
om de koopkracht van de gezinnen te ondersteunen. De 
vice-eersteminister ondersteunt deze methode omdat 
het bij aanvang steeds de bedoeling is geweest om 
een slimme verlaging van het btw-tarief toe te passen. 
Het beleid van de aanpassing van het btw-tarief kent 
slechts drie opties: 6 %, 12 % of 21 %. Vandaar dat de 
vice-eersteminister er steeds op gehamerd heeft om een 
btw-verlaging te koppelen aan een accijnsverhoging. 
Een dergelijk hervorming zal veel meer beleidsruimte 
creëren die een btw-verlaging niet biedt. Aan de hand 
van een hervorming zal er een onderscheid kunnen 
gemaakt worden tussen basisverbruik en luxeverbruik 
alsook tussen duurzame energiebronnen en de meer 
vervuilende energiebronnen. Het is dus belangrijk dat 
beide maatregelen aan elkaar gekoppeld worden. Dat 
is ook zo afgesproken in de schoot van deze regering. 
Op het ogenblik dat er een akkoord is over een accijns-
hervorming, kan de regering het btw-tarief op gas en 
elektriciteit permanent verlagen.

Tot slot merkt de spreker op dat de doelstelling van 
de beslissing van de regering-di Rupo om in 2013 de 
btw op elektriciteit te verlagen er niet in bestond om de 
koopkracht van de mensen versterken. De toenmalige 
doelstelling bestond erin om een eventuele indexsprong 
uit te stellen. Die toenmalige btw-verlaging heeft op dat 
ogenblik geleid tot een toename van het verbruik met 2 %. 
Thans zijn de energieprijzen echter zo bijzonder hoog, 
dat dit element vandaag de dag helemaal niet speelt 
aangezien er reeds een duidelijke vermindering van 
het verbruik van gas en elektriciteit wordt vastgesteld.

actuellement, serait-on prêt à refaire passer le taux de 
TVA à 21 %? À l’heure actuelle, pour un ménage moyen, 
cela représente une différence 1 000 euros.

Il existe par ailleurs un certain nombre de baisses de 
la TVA qui servent d’incitant fiscal destiné à encourager 
les ménages à installer, par exemple, des panneaux 
solaires ou une pompe à chaleur. Quel que soit l’impact 
potentiel de cette mesure, il est important à court terme 
que le gouvernement envoie un signal clair et incite les 
ménages à opter pour des équipements énergétiques 
plus durables. Le vice-premier ministre reconnaît que 
cela peut avoir un impact sur les prix et que, par consé-
quent, la prudence reste de mise. Mais cela vaut pour 
toute mesure prise par les pouvoirs publics, qui doivent 
donc vérifier si la mesure tient effectivement ses pro-
messes et atteint ses objectifs et, doivent également, 
le cas échéant, procéder à des ajustements. Le suivi 
en temps réel de l’efficacité d’une telle mesure est par-
ticulièrement difficile.

À court terme, le gouvernement réduit le taux de TVA 
dans le but de soutenir le pouvoir d’achat des ménages. 
Le vice-premier ministre soutient cette approche car, dès 
le départ, l’idée a toujours été d’appliquer une réduction 
intelligente du taux de TVA. La politique d’ajustement du 
taux de TVA n’offre que trois options: 6 %, 12 % ou 21 %. 
C’est pourquoi le vice-premier ministre a toujours insisté 
sur la nécessité de lier une réduction de la TVA à une 
augmentation des droits d’accises. Une telle réforme 
créera une marge de manœuvre politique beaucoup 
plus large qu’une simple baisse de la TVA. Une réforme 
permettra de faire la distinction entre une consommation 
de base et une consommation de luxe, ainsi qu’entre les 
énergies renouvelables et les énergies plus polluantes. 
Il est donc important de lier les deux mesures, et c’est 
d’ailleurs ce qui a été convenu au sein du gouvernement. 
Dès qu’il y aura un accord sur la réforme des accises, 
le gouvernement pourra réduire de façon permanente 
le taux de TVA sur le gaz et l’électricité.

Enfin, l’intervenant signale que l’objectif de la déci-
sion du gouvernement Di Rupo de réduire la TVA sur 
l’électricité en 2013 ne consistait pas à renforcer le 
pouvoir d’achat des citoyens. Il s’agissait de reporter 
un éventuel saut d’index. Cette réduction de la TVA 
avait alors engendré une augmentation de 2 % de la 
consommation. Actuellement, les prix de l’énergie sont 
toutefois si élevés que cet élément ne joue aucun rôle 
car on constate déjà que la consommation de gaz et 
d’électricité diminue clairement.
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Desalniettemin onderstreept de vice-eersteminister het 
belang van het beperken van het energieverbruik en het 
verbreden van het energieaanbod via de toename van 
meer duurzame energieproductie, maar deze elementen 
zullen tijdens de komende winter geen doorslaggevende 
impact hebben op het versterken van de koopkracht 
van de gezinnen. De maatregelen van de regering via 
de uitbreiding van het sociaal tarief, de btw-verlaging 
en het basispakket energie zijn echter wel doeltreffend 
om op korte termijn de koopkracht van de gezinnen te 
ondersteunen. Op lange termijn kunnen een aantal fis-
cale hervormingen de omslag naar een meer duurzame 
energievoorziening ondersteunen, hetgeen trouwens 
reeds vandaag al plaatsvindt via de btw-verlaging voor 
zonnepanelen.

C. Replieken van de leden

De heer Marco Van Hees (PVDA-PTB) meent uit het 
antwoord van de vice-eersteminister niet begrepen te 
hebben dat de regering, in tegenstelling tot de verklarin-
gen van de Vooruit-fractie, beslist heeft om het btw-tarief 
op gas en elektriciteit permanent te verlagen. Kan de 
vice-eersteminister duidelijk aangeven welke beslissing 
de regering nu daadwerkelijk heeft genomen? Indien de 
regering deze beslissing zou hebben genomen waarom 
werd deze permanente tariefverlaging niet opgenomen 
in het voorliggende wetsontwerp.

De heer Wouter Vermeersch (VB) merkt op dat de 
vice-eersteminister is ingegaan op de vele bezorgheden 
en vragen omtrent de btw-verlaging. Hij stelt vast dat de 
vice-eersteminister bezorgd is voor eventuele ongewilde 
neveneffecten. Het is belangrijk dat deze maatregel ef-
fectief is en dat het voordeel terechtkomt bij de gezinnen.

Daarnaast wil de spreker zich er bij de vice-eerste-
minister van vergewissen of de uitlatingen van vice-
eersteminister Frank Vandenbroucke (Vooruit) betreffende 
de permanente verlaging van btw op gas en elektriciteit 
kloppen. Is deze maatregel effectief afgeklopt binnen 
deze regering?

De heer Peter De Roover (N-VA) toont zich tevreden 
dat de vice-eersteminister uitvoerig geantwoord heeft 
op de vele vragen en bekommernissen betreffende de 
btw-verlaging.

Met betrekking tot de impact van de btw-verlaging 
op het energiegebruik wenst de spreker erop te wijzen 
dat de tariefdaling van de btw thans niet leidt tot een 
toename van het energieverbruik wegens de torenhoge 
prijzen dan wel tot een minder sterke afname, wat op zijn 
beurt weer een impact kan hebben op de energieprijs. 
Vandaar de stelling van de spreker dat elke maatregel 

Le vice-premier ministre souligne néanmoins l’impor-
tance que revêtent la limitation de la consommation 
d’énergie et l’élargissement de l’offre énergétique par le 
biais de la hausse de la production d’énergie plus durable 
mais ces éléments n’auront pas d’impact déterminant 
sur le renforcement du pouvoir d’achat des ménages au 
cours de l’hiver prochain. Les mesures que le gouver-
nement prend en élargissant le tarif social, en réduisant 
la TVA et en prévoyant le paquet de base énergie sont 
toutefois efficaces afin de soutenir le pouvoir d’achat 
des ménages à court terme. À long terme, une série 
de réformes fiscales pourront soutenir le basculement 
vers un approvisionnement énergétique plus durable, 
ce qui a déjà lieu aujourd’hui par le biais de la réduction 
de TVA sur les panneaux solaires.

C. Répliques des membres

M. Marco Van Hees (PVDA-PTB) estime ne pas avoir 
compris en entendant la réponse du vice-premier ministre 
que le gouvernement a décidé de réduire de manière 
permanente le taux de TVA sur le gaz et l’électricité, 
contrairement aux déclarations du groupe Vooruit. Le 
vice-premier ministre peut-il indiquer clairement quelle 
décision le gouvernement a effectivement prise à présent? 
Si le gouvernement avait pris cette décision, pourquoi la 
réduction permanente du taux de TVA en question n’a-
t-elle pas été inscrite dans le projet de loi à l’examen?

M. Wouter Vermeersch (VB) fait remarquer que le 
vice-premier ministre a répondu aux nombreuses pré-
occupations et questions concernant la réduction de la 
TVA. L’intervenant constate que le vice-premier ministre 
s’inquiète des éventuels effets collatéraux non désirés. 
Il importe que cette mesure se traduise dans les faits et 
bénéficie aux ménages.

L’intervenant souhaite en outre s’assurer auprès du 
vice-premier ministre de l’exactitude des déclarations 
de M. Frank Vandenbroucke (Vooruit), vice-premier 
ministre, concernant la réduction permanente de la 
TVA sur le gaz et l’électricité. Cette mesure a-t-elle été 
effectivement décidée au sein de ce gouvernement?

M. Peter De Roover (N-VA) se félicite que le vice-pre-
mier ministre ait répondu amplement aux nombreuses 
questions et préoccupations concernant la réduction 
de la TVA.

S’agissant de l’impact de la réduction de la TVA sur la 
consommation d’énergie, l’intervenant souhaite souligner 
que la réduction du taux de TVA ne conduit actuellement 
pas à une augmentation de la consommation d’énergie, 
et ce en raison des prix faramineux, mais à une réduction 
moins prononcée de celle-ci, ce qui peut à son tour avoir 
un impact sur le prix de l’énergie. L’intervenant affirme 
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die de koopkracht versterkt maar niet gekoppeld is aan 
het energieverbruik het voordeel heeft dat energiezuinig-
heid niet gestraft wordt maar integendeel beloond wordt.

D. Antwoorden van de vice-eersteminister

De heer Vincent Van Peteghem, vice-eersteminister 
en minister van Financiën, bevoegd voor de coördinatie 
van de fraudebestrijding, stipt aan dat aan de hand van 
het voorliggende wetsontwerp alle koninklijk besluiten 
worden bekrachtigd die van toepassing zijn tot eind 2022. 
Er zal een koninklijk besluit opgesteld worden om het 
regeringsbesluit vast te leggen om de tariefverlaging 
op gas en elektriciteit te verlengen tot 31 maart 2023.

Daarnaast benadrukt de vice-eersteminister dat er 
pas een permanente verlaging van de btw mogelijk is 
van zodra er een akkoord is over de hervorming van 
de accijnzen.

Tot slot wijst de vice-eersteminister erop dat de re-
gering, zoals zij reeds heeft getoond in het recente 
verleden, ook in de toekomst de btw-verlaging op gas 
en elektriciteit zal bestendigen zolang de energieprijzen 
hoog blijven.

E. Bijkomende vragen en opmerkingen van de leden

De heer Wouter Vermeersch (VB) stelt vast dat het 
antwoord van de vice-eersteminister bijzonder duidelijk is 
namelijk dat de vice-eersteminister Frank Vandenbroucke 
voor zijn beurt heeft gesproken begin september tijdens 
de radio-uitzending “De Ochtend” waarbij hij verklaarde 
dat er een akkoord was binnen de regering tot een per-
manente btw-verlaging. Terwijl de vice-eersteminister 
thans verklaart dat er pas een permanente btw-verlaging 
komt van zodra er een akkoord is over de accijnshervor-
ming. Op dit ogenblik is er echter geen akkoord over de 
slimme btw-verlaging die de facto trouwens zal neerko-
men op een accijnsverhoging om de btw-verlaging te 
compenseren. Zijn fractie pleit trouwens onomwonden 
voor een btw-verlaging.

Daarnaast pleit de spreker ervoor om alle verdoken 
lasten zoals accijnzen uit de energiefactuur te lichten 
en louter de kosten van gas en elektriciteit alsook van 
de distributie op te nemen in de factuur.

De heer Marco Van Hees (PVDA-PTB) stelt vast dat er 
voorlopig geen akkoord is binnen de regering om de btw 
op gas en elektriciteit permanent te verlagen. Bovendien 
stipt de spreker aan dat deze regering blijft inzetten op 
het verhogen van de lasten op de energiefactuur via een 
hervorming van de accijnzen. Tot slot pleit de spreker 

ainsi que chaque mesure qui renforce le pouvoir d’achat 
mais qui n’est pas liée à la consommation d’énergie 
présente l’avantage de ne pas pénaliser la sobriété 
énergétique mais la récompense au contraire.

D. Réponses du vice-premier ministre

M. Vincent Van Peteghem, vice-premier ministre et 
ministre des Finances, chargé de la Coordination de 
la lutte contre la fraude, souligne que le projet de loi 
à l’examen confirme tous les arrêtés royaux qui sont 
d’application jusqu’à la fin 2022. Un arrêté royal sera 
élaboré afin de fixer l’arrêté du gouvernement visant à 
prolonger la réduction du taux sur le gaz et l’électricité 
jusqu’au 31 mars 2023.

Le vice-premier ministre souligne en outre qu’une 
réduction permanente de la TVA ne sera possible que 
lorsqu’un accord existera sur la réforme des accises.

Enfin, le vice-premier ministre signale que le gouver-
nement, comme celui-ci l’a déjà montré dans un passé 
récent, maintiendra également une réduction de TVA 
sur le gaz et l’électricité à l’avenir tant que les prix de 
l’énergie resteront élevés.

E. Questions et observations complémentaires 
des membres

M. Wouter Vermeersch (VB) constate que la réponse 
du vice-premier ministre est limpide: le vice-premier 
ministre Frank Vandenbroucke s’est trop avancé début 
septembre au micro de l’émission radio “De Ochtend”. 
Il avait déclaré que le gouvernement s’était accordé sur 
une réduction permanente de la TVA, alors que le vice-
premier ministre déclare aujourd’hui qu’une réduction 
permanente de la TVA n’interviendra que lorsqu’un accord 
aura été trouvé sur la réforme des accises. Or, il n’existe 
pour l’instant aucun accord sur la réduction intelligente 
de la TVA, qui se traduira d’ailleurs de facto par une 
hausse des accises visant à compenser la réduction 
de la TVA. Son groupe plaide du reste résolument en 
faveur d’une réduction de la TVA.

En outre, l’intervenant préconise de supprimer l’en-
semble des charges dissimulées de la facture énergétique 
pour que cette dernière n’inclue que les coûts du gaz, 
de l’électricité et de la distribution.

M. Marco Van Hees (PVDA-PTB) constate que le 
gouvernement ne s’est pour l’instant pas accordé sur 
une réduction permanente de la TVA sur le gaz et l’élec-
tricité. En outre, l’intervenant souligne que le gouverne-
ment continue à miser sur l’augmentation des charges 
de la facture énergétique au travers d’une réforme 
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ervoor om de energiefactuur meer transparant te maken 
en de winstgevende energiebedrijven te laten bijdragen 
via een overwinstbelasting teneinde de koopkracht van 
de gezinnen te versterken.

III. — ARTIKELSGEWIJZE BESPREKING EN 
STEMMINGEN

HOOFDSTUK 1

Algemene bepalingen

Art. 1

Dit artikel bevat de grondwettelijke grondslag van 
het wetsontwerp en geeft geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Artikel 1 wordt eenparig aangenomen.

Art. 2

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Artikel 2 wordt eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 2

Definities en omzetting van het begrip 
zelfstandige economische activiteit

Art. 3 tot 5

Deze artikelen geven geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

De artikelen 3 tot 5 worden achtereenvolgens eenparig 
aangenomen.

HOOFDSTUK 3

Verwijzingen naar de Europese regelgeving

Art. 6 tot 13

Deze artikelen geven geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

des accises. Enfin, l’intervenant préconise d’accroître 
la transparence de la facture énergétique et de faire 
contribuer les énergéticiens rentables au travers d’une 
taxe impôt sur les surprofits afin de renforcer le pouvoir 
d’achat des ménages.

III. — DISCUSSION DES ARTICLES ET 
VOTES

CHAPITRE 1ER

Dispositions générales

Art. 1er

Cet article fixe le fondement constitutionnel de la 
compétence. Il ne donne lieu à aucune observation.

L’article 1er est adopté à l’unanimité.

Art. 2

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 2 est adopté à l’unanimité.

CHAPITRE 2

Définitions et transposition 
de la notion d’activité économique indépendante

Art. 3 à 5

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 3 à 5 sont successivement adoptés à 
l’unanimité.

CHAPITRE 3

Références à la règlementation européenne

Art. 6 à 13

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.
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De artikelen 6 tot 13 worden achtereenvolgens een-
parig aangenomen.

HOOFDSTUK 4

Technische aanpassingen 
in verband met de correcte omzetting 

van Richtlijn 2006/112/EG

Art. 14 tot 16

Deze artikelen geven geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

De artikelen 14 tot 16 worden achtereenvolgens een-
parig aangenomen.

HOOFDSTUK 5

Wijziging van de bepalingen 
met betrekking tot de bekrachtiging 

 bij wet van koninklijke besluiten inzake tarieven

Artikelen 17 en 18

Deze artikelen geven geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

De artikelen 17 en 18 worden achtereenvolgens een-
parig aangenomen.

HOOFDSTUK 6

Vrijstellingen in het kader 
van diplomatieke en consulaire betrekkingen en 

voor internationale instellingen

Art. 19

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Artikel 19 wordt eenparig aangenomen.

Les articles 6 à 13 sont successivement adoptés à 
l’unanimité.

CHAPITRE 4

Adaptations techniques 
liées à la correcte transposition 

de la directive 2006/112/CE

Art. 14 à 16

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 14 à 16 sont successivement adoptés à 
l’unanimité.

CHAPITRE 5

Modification des règles 
relatives à la confirmation légale 

des arrêtés royaux pris en matière de taux

Articles 17 et 18

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 17 et 18 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 6

Exemptions dans le cadre 
des relations diplomatiques et consulaires et 
en faveur des organisations internationales

Art. 19

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 19 est adopté à l’unanimité.
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HOOFDSTUK 7

Technische aanpassingen 
aan de vrijstelling van toepassing 

op de zelfstandige groepering 
van personen

Art. 20

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Artikel 20 wordt aangenomen met 12 stemmen en 
1 onthouding.

Artikelen 21 en 22

Deze artikelen geven geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

De artikelen 21 en 22 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 8

Wijzigingen inzake tarieven

Art. 23

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Artikel 23 wordt aangenomen met 12 stemmen en 
1 onthouding.

Artikelen 24 tot 26

Deze artikelen geven geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

De artikelen 24 tot 26 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 9

Bekrachtiging van koninklijke besluiten

Art. 27

Op vraag van de heer De Roover wordt er overgegaan 
tot een gesplitste stemming van dit artikel (artikel 76, 
tweede lid, van de Grondwet).

CHAPITRE 7

Adaptations techniques 
relatives à l’exemption applicable 

dans le chef d’un groupement autonome 
de personnes

Art. 20

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 20 est adopté par 12 voix et une abstention.

Articles 21 et 22

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 21 et 22 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

CHAPITRE 8

Modifications en matière de taux

Art. 23

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 23 est adopté par 12 voix et une abstention.

Articles 24 à 26

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Les articles 24 à 26 sont successivement adoptés à 
l’unanimité.

CHAPITRE 9

Confirmation d’arrêtés royaux

Art. 27

À la demande de M. De Roover, il est procédé à un 
vote scindé sur cet article (article 76, alinéa 2, de la 
Constitution).
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De bepalingen onder 1° en 2° worden achtereenvol-
gens eenparig aangenomen.

De bepaling onder 3° wordt aangenomen met 12 stem-
men tegen 1.

De bepalingen onder 4° en 5° worden achtereenvol-
gens eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK 10 (NIEUW)

Btw op gas, elektriciteit en stookolie

Art. 28 (nieuw)

De amendementen nrs. 1 en 2 (DOC 2833/002) wor-
den ingediend door de heer Marco Van Hees (PVDA-
PTB). Ze strekken ertoe om een hoofdstuk 10 (nieuw) 
alsook een artikel 28 (nieuw) in te voegen teneinde 
een permanente btw-verlaging in te voeren voor gas, 
elektriciteit en stookolie.

De amendementen nrs. 1 en 2 worden achtereenvol-
gens verworpen met 10 tegen 3 stemmen.

*
*    *

Het gehele wetsontwerp wordt bij naamstemming en 
met inbegrip van enkele wetgevingstechnische correcties 
aangenomen met 12 stemmen en 1 onthouding.

De naamstemming is als volgt:

Hebben voorgestemd:

Ecolo-Groen: Cécile Cornet, Dieter Vanbesien, Gilles 
Vanden Burre;

PS: Hugues Bayet, Ahmed Laaouej;

VB: Kurt Ravyts, Wouter Vermeersch;

MR: Benoît Piedboeuf;

cd&v: Servais Verherstraeten;

PVDA-PTB: Marco Van Hees;

Open Vld: Kathleen Verhelst;

Vooruit: Joris Vandenbroucke.

Les 1° et 2° sont successivement adoptés à l’unanimité.

Le 3° est adopté par 12 voix contre une.

Les 4° et 5° sont successivement adoptés à l’unanimité.

CHAPITRE 10 (NOUVEAU)

TVA sur le gaz, l’électricité et le mazout

Art. 28 (nouveau)

M. Marco Van Hees (PVDA-PTB) présente les amen-
dements nos 1 et 2 tendant à insérer un chapitre 10 
(nouveau) et un article 28 (nouveau) afin d’instaurer une 
réduction permanente de la TVA sur le gaz, l’électricité 
et le mazout.

Les amendements nos 1 et 2 sont successivement 
rejetés par 10 voix contre 3.

*
*    *

L’ensemble du projet de loi, en ce compris quelques 
corrections d’ordre légistique, est adopté par vote nomi-
natif, par 12 voix et une abstention.

Résultat du vote nominatif:

Ont voté pour:

Ecolo-Groen: Cécile Cornet, Dieter Vanbesien, Gilles 
Vanden Burre;

PS: Hugues Bayet, Ahmed Laaouej;

VB: Kurt Ravyts, Wouter Vermeersch;

MR: Benoît Piedboeuf;

cd&v: Servais Verherstraeten;

PVDA-PTB: Marco Van Hees;

Open Vld: Kathleen Verhelst;

Vooruit: Joris Vandenbroucke.
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Heeft zich onthouden:

N-VA: Peter De Roover.

De rapporteur, De voorzitter,

Marco VAN HEES Joris VANDENBROUCKE (a.i.)

Bepalingen die uitvoeringsmaatregelen vergen: niet 
meegedeeld.

S’est abstenu:

N-VA: Peter De Roover.

Le rapporteur, Le président,

Marco VAN HEES Joris VANDENBROUCKE (a.i.)

Dispositions qui nécessitent des mesures d’exécution: 
non communiqué.

Imprimerie centrale – Centrale drukkerij


